
Vasárnap este 9-kor lezárult Romániában a parlamenti sza-
vazás, és az exit poll eredmények ezúttal tükrözték a való-
ságot. Hét politikai alakulat jutott be a törvényhozásba. Első 
helyen 22%-kal a Szociáldemokrata Párt (PSD) áll, őt követi 
a szélsőséges Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) 
18%-kal, majd a Nemzeti Liberális Párt (PNL) 14%-kal, 
utána jön a Mentsétek Meg Romániát Szövetség 12,25%-kal. 
De bejutott a parlamentbe a szélsőséges, magyarellenes SOS 
Románia Párt is, amelyet Diana Șoșoacă vezet, 7,75%-ot 
szerzett meg.  

Az RMDSZ a rekordmagasnak számító részvétel mellett is nagyon jól 
teljesített, mintegy 590 ezer szavazatot kapott, ami 6,39%-ra volt ele-
gendő. Előtte a Fiatal Emberek Pártja, a POT jutott be a törvényhozásba, 
amely Călin Georgescu farvizén kapaszkodott fel, és lépte át a bejutási 
küszöböt. A szélsőséges erők táborában tehát ott van az AUR, az SOS 
Románia és a POT, hármuknak összesen valamivel több mint 32%-uk 
van, ami azt is jelenti, hogy a parlament egyharmada a szélsőséges, ma-
gyarellenes erők kezébe került. A most lejáró parlamenti ciklusban mind-
össze 10%-on álltak, és így is komoly problémákat okoztak, feszültséget 
keltettek, ezzel szemben a következő négy évben háromszor többen lesz-
nek. Ez az arány nagyobb, mint amikor a hírhedten magyarellenes Cor-
neliu Vadim Tudor pártja ott volt a törvényhozásban. 

Józan ésszel politikai káoszban 
A nagy egyesülés öröme is elhalványult vasárnap a parlamenti választások 

miatti lázban. December elsején, amely egyeseknek ünnep, másoknak gyász-
nap, nagy izgalom volt az országban, ugyanis a választópolgárok szavaza-
tától függött, melyik politikai alakulat alakít kormányt és kivel. 

Az egy héttel korábbi elnökválasztás első fordulója igencsak kellemetlen 
meglepetésekkel szolgált, az ezt követő óvások, szavazat-újraszámolások ma 
is tartanak.  

A december elseji parlamenti választások kapcsán Kelemen Hunor, az 
RMDSZ elnöke kijelentette:  december 1-jén mi, magyarok nem veszíthetünk! 
Ma arra szavaztam, hogy legyen magyar jövő Erdélyben, Romániában. Na-
gyon magas részvételre számítunk, ma reggelig külföldön 160 ezren szavaz-
tak. Ez azt jelenti, hogy a magyarellenes erők nagy számban mozgósítanak. 
Kérem, hozzuk be a lemaradást, védjük meg anyanyelvünket, szimbólumain-
kat, családunk és gyerekeink jövőjét! Minden magyar szavazatra szükség 
van! 

Hozzátette: a józan észre szavazott, mert ebben az őrült világban mindig 
szükség van egy fix pontra. Arra kérte a választókat, románokat és magya-
rokat egyaránt, hogy „szavazzanak ésszel, racionálisan”. Gondoljanak a 
gyerekeikre, a szüleikre, gondoljanak mindarra, ami velük történhet a továb-
biakban, mert bonyolult időket élünk. 

Valóban fontos volt a vasárnapi szavazás, mert, ahogy egy politikus 
mondta, olyan helyzet van kialakulóban, hogy a magyarellenes erők hata-
lomra kerülhetnek, és ilyen körülmények között nagyon fontos az, hogy  

2024. december 3., kedd  
LXXVI. évfolyam  
279. (21844.) sz.  
Ára: 4 lej  
(előfizetőknek 2,26 lej) 

Adománygyűjtő 
kampány  
Gördíts félre egy követ, támogass egy 
fejlesztő terápiát! – ezzel a címmel in-
dított adománygyűjtő kampányt a 
Gyulafehérvári Caritas keretében mű-
ködő marosvásárhelyi Szent Ágnes 
Rehabilitációs Központ.  

____________4.  
Elhunyt a „sevillai 
hős”, Helmuth 
Duckadam 
Elhunyt hétfőn 11.30 órakor a Steaua 
Bukarest Bajnokcsapatok Európa- 
kupáját (BEK) nyert futballcsapatának 
kapusa, Helmuth Duckadam.  

____________9.  
A klímaváltozás 
hatása bolygónkon  
Áder János, a Magyar Köztársaság 
volt államfője, a Kék Bolygó Klímavé-
delmi Alapítvány kuratóriumi elnöke 
Kék bolygó című podcastjának hétfőn 
közzétett legújabb, a legnépszerűbb 
videómegosztó portálon is elérhető 
adásában a klímaváltozás okozta kör-
nyezetvédelmi kérdésekkel foglalko-
zott.  

____________10.

Ma  
ajándéknaptár  

előfizetőinknek!
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Parlamenti választások  

Hét párt jutott be,  
egyharmada szélsőséges 

Mózes Edith

(Folytatás a 6. oldalon)Nagy-Bodó Szilárd 



Az egymást követő krízishelyzetek miatt egyre több 
olyan ember él közöttünk, akik nem tudják, mi kerül hol-
nap az asztalra. Ez főleg az időseket és gyerekeket érinti. 

A Marosvásárhelyi Rádió és a Divers Egyesület téli jó-
tékonysági gyűjtése több mint 200 szociálisan hátrányos 
helyzetű gyermeket és idős személyt szeretne megóvni a 
téli hónapok alatt őket fenyegető élelmiszerhiánytól, vala-
mint egy finom karácsonyi ebéd hozzávalóit biztosítani 
számukra. Akik a mostani körülmények között is megen-
gedhetik maguknak, hogy segítsenek, akik felelősséget 
éreznek a közösségért, amelyben élünk, cégeket és magán-
személyeket egyaránt arra kérünk, csatlakozzanak kezde-
ményezésünkhöz. 

Támogatni lehet tartós élelmiszerrel (rizs, szárazbab, 
liszt, olaj, laska, puliszkaliszt, keksz, tea, hús- és májpás-

tétom, egyéb konzervek stb.), édességgel, valamint pénz-
adományokkal a meleg étel biztosítására, illetve higiéniai 
termékekkel és tisztítószerekkel (fogkrém, fogkefe, szap-
pan, sampon, tusfürdő, mosószer, mosogatószer). 

Az adományokat személyesen a Kossuth (Călăraşilor) 
utca 18. szám alatt lehet leadni naponta 14–18, szombaton 
10–14 óra között december 18-ig. Információ a 0265-
311727-es telefonszámon kérhető. Amennyiben idősek 
adományoznak, vagy nagyobb mennyiség felajánlásáról 
van szó, azt egyeztetés után önkénteseink lehetőség szerint 
elhozzák. 

Pénzadományt a következő bankszámlára lehet utalni: 
RO48PIRB2800710681001000 vagy online itt: 
https://www.divers.org.ro/ro/donate?donate= 

(közlemény) 

500-nál több új személyi  
a választás előtt 

A december 1-jei parlamenti választást megelőző napon – 
ahogy egy héttel korábban, az államfőválasztás előtt is –, 
szombaton is fogadták új személyazonossági igazolványt 
igénylő ügyfeleiket a Maros megyei lakosság-nyilvántartó 
irodák. November 29-én, pénteken 64, 30-án, szombaton 
73 kérvényt regisztráltak, és a két napon összesen 506 
személyazonossági igazolványt, valamint hat ideiglenes ok-
mányt bocsátottak ki a megyei lakosság-nyilvántartás mun-
kapontjain. Az államfőválasztás első fordulója előtt 458-an 
vették át új személyazonossági igazolványukat, öten pedig 
a szavazásra feljogosító ideiglenes okmányt. 

Mikulás-futás a Somostetőn 
A marosvásárhelyi Master Ski&Bike Club szervezésében 
december 7-én, szombaton délelőtt 9 órától a Somostetőn 
kerül sor a 4 Run 4 Fun nevű futóverseny utolsó fordulójára, 
ami a Mikulás-futás lesz, a megmérettetésen a gyerekek is 
versenybe szállhatnak egymással. Az esemény végén dí-
jazzák azokat a versenyzőket, akik mind a négy fordulón 
részt vettek, és kiosztják a pénznyereményeket az első öt 
leggyorsabb szaladónak. A versenynek jótékonysági jellege 
is van, a marosbogáti Emmaus gyermekotthon és a nehéz 
sorsú, kiemelkedő futótehetség, Tams Viorel támogatására 
lehet a helyszínen adakozni. Bővebb tájékoztatás a ver-
senyről az esemény Facebook-oldalán található. 

XVIII. Gyöngykoszorúk gyöngye 
néptánctalálkozó 

Tizennyolcadik alkalommal tartják meg december 7-én, 
szombaton 13 órától a Maros Művészegyüttes előadóter-
mében a Gyöngykoszorúk gyöngye néptánctalálkozót, 
amelyen közel 400 táncos vesz részt. A találkozón átadják 
a Szabó György Pál-díjat. Fellépnek az Árvácska, Bíborka, 
Bokréta, Boróka, Borsika, Búzakalász, Csillagfény, Csipke-
bogyó, Csurgó, Frisskarézók, Gyöngyvirág, Hajdina, Kike-
rics, Kis Bekecs, Kökényes, Mezőfele Gyöngye, Napsugár, 
Szivárvány, Tipegők és Zsurló amatőr néptánccsoportok, 
valamint a Maros Művészegyüttes. Muzsikál a Maros Mű-
vészegyüttes zenekara. A rendezvény 17 órától táncházzal 
folytatódik. 

Adventi előadás a Spectrumban  
A Spectrum Színház december 17-én, kedden 10 órától kü-
lönleges adventi előadással örvendezteti meg a vásárhelyi 
közönséget. A Kerek egy ég alatt… című, meséket, éneke-
ket és homokrajzokat bemutató előadás mindenkihez szól, 
aki a népdalt, a népmesét és a szépet szereti. A homokba 
rajzolt formák illékonysága, a régi énekek hangzása és a 
mese fordulatos világa együtt idézi meg a régiek gondolko-
zásmódját s három nagy keresztény ünnepünket, hisz a 
születés öröme a feltámadás misztériumával és a Szentlé-
lek eljövetelével kerekedik egésszé. Közreműködik: Nav-
ratil Andrea Liszt Ferenc-díjas népdalénekes, Sz. Nagy 
Mária bábszínész, homokrajzos, Demeter László Bartók-
emlékdíjas népzenész (koboz, ének). Helyfoglalás a 0744-
301-875-ös telefonszámon, jegykiváltás hétköznap 10–13 
óra között a Spectrum Színház előterében. 

Hírszerkesztő: Nagy Székely Ildikó 

Megyei hírek 

ELŐFIZETÉS A SZERKESZTŐSÉGBEN IS! 
Elfogadunk előfizetést lapunkra a következő  

hónapra a Népújság szerkesztőségében:  
Marosvásárhely, Dózsa György utca 9. szám,  

2. emelet, 72-es iroda, naponta 9–14 óra között,  
szombat – vasárnap zárva.  Tel. 0265/268-854.
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A város segít – téli jótékonysági gyűjtés 

A boldogság mindenkinek mást jelent, sokszor nagyon eltérő élményeket 
társítunk a fogalomhoz.  

A lapszám tanulmányai a szubjektív boldogságképzet különböző forrásait 
és skáláit mutatják be, és arra keresik a választ, hogy milyen élményeken 
keresztül sikerül eljutnunk a boldogság érzéséhez, milyen lélektani magya-
rázatai lehetnek a képzetnek.  

Nistor Laura tanulmánya a társadalom szintjén megélt jóllét mérésének 
sajátosságait taglalja, míg Dimény-Varga Tünde és Póka Tünde két specifi-
kus életterület – a gasztronómia és a testedzés – hatásaival foglalkozik. Lázár 
Beáta az erdélyi középiskolások, míg Rusu Szidónia és Vita Emese a dokto-
randuszok választásait és elégedettségi szintjét vizsgálja.  

Bakk Ágnes Karolina a fantomérintés virtuális boldogságérzetét mutatja 
be, Lakatos-Fleisz Katalin Velencébe kalauzol az irodalom révén, míg Só-
falvi Krisztina a zárandoklat alatt megélt élményeit írja le.  

A lapszámban olvasható Botházi Mária tárcája, valamint a Pál Emőkével 
készült interjú. 

Megjelent a Korunk  
decemberi lapszáma 

A marosvásárhelyi Hahota színtár-
sulat december 28-án, szombaton este 
7 órától a Maros Művészegyüttes elő-
adótermében mutatja be várva várt ju-
bileumi kabaré-előadását, melynek 
címe Csak komédia! További maros-
vásárhelyi fellépések időpontjai: de- 
cember 29., 30., 31., valamint január 
2. és 3. este 7 órától, illetve 4-én dél-

után 5 és este 8 órától. Fellépnek: Pus-
kás Győző, Gönczy Katalin, Kelemen 
Barna, Cseke Péter, Halmágyi Éva és 
Szőlősi P. Szilárd. Énekel Jakab Bo-
doni Ildikó. Rendező dr. Kovács Le-
vente. Jegyek elővételben már 
kaphatók a Kultúrpalota (hétfőtől pén-
tekig 10–13 óra között, kedden, szer-
dán és csütörtökön 17–19 óra között), 

és a Maros Művészegyüttes jegyirodá-
iban (hétköznap 17–19 óra között), va-
lamint a World Travel Shop utazási 
irodában (Aurel Filimon utca 17. sz., 
hétköznap 9–16 óra között). Az évad 
teljes műsorrendje megtekinthető a 
www.hahota.ro weboldalon, kövessék 
a társulat Facebook-oldalát fontos, ak-
tuális információkért. 

Jubileumi kabaré-előadás, 40 éves a HAHOTA 

D E C E M B E R
7:48 

16:36
10:18 
17:59

 A nappal hossza: 
8 óra 48 perc 

Ma FERENC,  holnap  
BORBÁLA és BARBARA napja 

Az év 338. napja,  
hátravan 28 nap

Isten éltesse!

Változékony 
  Hőmérséklet: 

max.:  . . . .   3 °C 
min.:  . . . . -3 °C

I D Ő J Á R Á S

V A L U T A Á R F O L Y A M  
BNR: 2024. december 2.

1 € 4,9769 lej
1 $ 4,7307 lej

100 Ft 1,2009 lej
1 g arany 400,8676 lej
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Bach-művek a csütörtöki  
hangversenyen 

Vokálszimfonikus hangversenyre várják december 5-
én, csütörtökön 19 órakor a klasszikus zene kedvelőit 
a Kultúrpalota nagytermébe. A Marosvásárhelyi Állami 
Filharmónia vegyes karát és szimfonikus zenekarát 
Nicolae Moldoveanu svájci karmester vezényli, szólis-
ták: Sándor Ágnes Klára fuvolaművész, Antonia Rad-
neva szoprán (Németország), Colceriu Alexandra 
szoprán, Stefan von Korch tenor, György Levente ba-
riton, közreműködik László Cristina csembalóművész. 
Műsoron: Bach-művek. 

Mesekuckó szombatonként  
az Arielben  

December 7-én, szombaton délelőtt 11 órától, majd az 
ünnepvárás alatt a további szombatokon is Mesekuc-
kóba várja az Ariel Ifjúsági és Gyermekszínház társu-
lata a 4 év fölötti gyermekeket. A Nyomda utcai 
székház második emeleti termében zajló, közel egy-
órás együttléteken mesehallgatás és adventi kézmű-
ves-foglalkozás is lesz. A helyek száma korlátozott, 
ezért előzetes helyfoglalás ajánlott a 0770-996-416-os 
telefonszámon naponta 9–13 óra között vagy az  
anghieniko@gmail.com e-mail-címen. A december 7-i 
foglalkozásra már beteltek a helyek. 

Várom az Urat  
December 7-én, szombaton 17 órától a marosvásár-
helyi Kultúrpalotában tartják meg a 23. Várom az Urat 
keresztyén zenefesztivált. A fellépő zenekarok: Fun-
damentum, KRK Band, Mécses, Domahidi Kata és 
Bagoly Szabi. 

Füles – játék a deszkákon – 
könyvbemutató 

December 11-én, szerdán 18 órától a marosvásárhelyi 
Bernády Házban mutatják be a Füles – játék a desz-
kákon című interjúkötetet, amelyben Sarány István 
szerkesztő Fülöp Zoltán színművésszel beszélget 
életpályájáról. A csíkszeredai Alutus Könyvkiadó gon-
dozásában megjelent kötetben többek között arról 
esik szó, hogy milyen volt Marosvásárhely a színész 
gyermek- és fiatalkorában, miként jutott el Szatmárné-
metibe az Északi Színházhoz, ahol 25 évig koptatta a 
világot jelentő deszkákat, és hogyan kötött ki végül 
Csíkszeredában, ahol a Csíki Játékszín alapítója, ve-
zetője és – ma már „hetvenkedő ” – színésze lett. A 
könyvbemutatón Vajda György újságíró, a Népújság 
munkatársa beszélget Fülöp Zoltánnal és Sarány Ist-
vánnal. 

Szép új világ – a Bekecs  
vendégjátéka  

Szép új világ című táncszínházi gyermekelőadásával 
lép az Ariel színház közönsége elé a nyárádszeredai 
Bekecs Táncszínház december 4-én, szerdán 10 és 
13 órakor. A 7 éven felüli nézőknek szóló produkció 
rendezője Györfi Csaba. 

Ady és Adél  
December 8-án, vasárnap 17 órától a marosvásárhe-
lyi Spectrum Színházban újra megtekinthető az Ady 
és Adél című monodráma. Léda szerepében a maros-
vásárhelyi színházi élet nagyasszonya, a Poór Lily-
díjas,  EMKE-életműdíjjal és Bernády-emlékplakettel 
is kitüntetett Farkas Ibolya látható; a rendező Török 
Viola. Helyfoglalás a 0744-301-875-ös telefonszámon. 
Jegyek elővételben a Spectrum Színházban 9–13 óra 
között kaphatók.

RENDEZVÉNYEK

Benedek István 
Vajda György
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naptár
BORBÁLA:   a görög Barbara 
név átvétele. A fejlődés a Barbára 
– Borbára – Borbála alakokkal 
ment végbe. Jelentése: idegen, 
külföldi nő. BARBARA: A névnek 
ez a másodszori átvétele, mivel 
először Borbála névre módosult. 



900 ezer eurós főnyeremény  
Gazdára lelt vasárnap a hatos lottó bruttó 4,51 millió 
lejes (több mint 900 ezer eurós) főnyereménye. A 
Román Lottótársaság tájékoztatása szerint a nyertes 
számsort egy Piatra Neamţ-i lottózóban játszották 
meg. A 28,5 lejért vásárolt szelvényen két játékmezőt 
töltött ki a nyertes egyenként hat számmal. Idén ez 
volt az ötödik telitalálat a 6/49-es lottón, legutóbb no-
vember 14-én vitték el a főnyereményt, amely akkor 
bruttó 47,7 millió lej volt. A lottó szabályai szerint a 
nyertesnek 90 nap áll rendelkezésére jelentkezni a 
nyereményért. (Agerpres)  

Online is lehet szavazni  
a részvényesek közgyűlésén  

Hétfőn Klaus Iohannis államfő kihirdette azt a tör-
vényt, amelyik lehetővé teszi, hogy a vállalatok rész-
vényesei online formában vagy postai úton is részt 
vehessenek és szavazhassanak a részvényesi köz-
gyűléseken. A jogszabály a gazdasági társaságokról 
szóló 1990/31-es számú törvényt módosítja. Előírá-
sai szerint a részvényesi közgyűlésre szóló meghí-
vónak tartalmaznia kell az ülés helyszínét és 
időpontját, valamint a részletes napirendet. Ha a köz-
gyűlésen való részvétel elektronikus úton is lehetsé-
ges, a meghívónak tartalmaznia kell az online 
részvétel és szavazás eljárásának leírását is. (Ager- 
pres)  

Csökkent a munkanélküliségi 
ráta 

Az Országos Statisztikai Intézet (INS) hétfőn közzé-
tett adatai szerint 2024 októberében 5,4 százalék volt 
a munkanélküliségi ráta Romániában, 0,2 százalék-
kal kisebb, mint szeptemberben. A férfiak körében 0,8 
százalékponttal magasabb volt a munkanélküliség, 
mint a nőknél (5,7 százalék a férfiaknál és 4,9 szá-
zalék a nőknél). A 15 és 74 év közötti állástalanok 
száma 2024 októberében 441.100 fő volt, kevesebb, 
mint az előző hónapban (457.800 fő), és kevesebb, 
mint az előző év azonos hónapjában (453.900 fő). A 
fiatalok (15-24 év közöttiek) körében továbbra is 
magas, 25,3 százalékos a munkanélküliség. A 25 és 
74 év közöttiek októberi munkanélküliségi rátáját 4,4 
százalékra becsüli az INS, ehhez a korosztályhoz tar-
tozott a munkanélküliek 72,3 százaléka. (Agerpres) 

Ország – világ 
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a magyar embereknek erős képviseletük legyen. Ugyanis 
a választáson nincsenek előre kiosztott székek, és egyetlen 
parlamenti szék sem marad üresen. Ha a magyarok nem 
lesznek ott, azokat a székeket mások fogják elfoglalni. 

A vasárnapi szavazáson a magyarok nem hagyták 
üresen azokat a bizonyos székeket, az RMDSZ bejutott 
a parlamentbe, és akár része lehet a nemsokára meg-
alakuló koalíciós kormánynak. Máris elkezdődtek a hát-
tértárgyalások, kiderül, milyen kormánya lesz az 
országnak. Ahol még korántsem értek véget a politikai 
harcok.  

Volt, mint már említettük, egy másik esemény is va-
sárnap, a  december 1-jei román nemzeti ünnep, ame-
lyen hagyományosan minden évben több ezren vettek 
részt. Ám idén egy helyi portál szerint csupán öten je-
lentek meg Gyulafehérváron a tavalyi hatezerhez ké-
pest. Köztudott, hogy az elmúlt években az AUR 
rátelepedett az eseményre, többtucatnyi autóbusszal vit-
ték a helyszínre az ünneplőket. Idén azonban, úgy lát-
szik, a választási izgalmak miatt nem maradt idejük a 
nemzeti felvonulást megrendezni. 

És ha már a nemzeti ünnepről is szóltunk, muszáj fel-
elevenítenünk a nagygyűlésen elhangzott ígéreteket is. 
Ezek egy része így hangzott:  

„Az új román állam megalakításának alapelveiként 
a Nemzetgyűlés kinyilvánítja a következőket: 1. Teljes 
nemzeti szabadság az összes együtt élő nép számára. 
Minden nép saját kebeléből való egyének által saját 
nyelvén fog élni a közoktatással, közigazgatással és 
igazságszolgáltatással. Minden nép a hozzá tartozó 
egyének számarányában képviseleti jogot fog kapni a 
törvényhozásban és az ország kormányzásában. 2. 
Egyenlő jogosultságot és teljes felekezeti szabadságot 
az ország összes felekezetének.” És a többi. 

Ezek az ígéretek ma is ígéretek maradtak, sőt az évek 
folyamán felerősödtek – és főleg választások idején újra 
és újra fellángolnak – a magyarellenes megnyilvánulá-
sok. 

Ezért volt annyira fontos a magyar részvétel a vá-
lasztásokon, hogy képviselői ott legyenek, ahol a dön-
tések születnek, és legyen szavuk, senki se dönthessen a 
sorsunkról a fejünk felett, a megkérdezésünk nélkül. 

Józan ésszel politikai 
káoszban 

(Folytatás az 1. oldalról)

Ukrajna diplomáciai úton törek-
szik az Oroszországgal vívott há-
ború mielőbbi befejezésére és 
megszállt területei visszaszerzé-
sére, de ezekre a lépésekre csak 
akkor kerülhet sor, ha az ország 
NATO-tagsága biztossá válik – je-
lentette ki Volodimir Zelenszkij 
ukrán elnök a Kyodo japán hír-
ügynökségnek. 

Zelenszkij a vasárnap Kijevben adott 
interjúban hangsúlyozta, hogy az orosz 
hadsereg egyre gyorsabb előrenyomu-
lása miatt „nem elégséges” a jelenleg 
Ukrajnának nyújtott külföldi támogatás. 
Egyúttal Ukrajna túlélése egyik fontos 
elemeként újfent sürgette hazája meghí-
vását az észak-atlanti szövetségbe. 

Az ukrán elnök szerint a háború „bo-
nyolult időszakba” lépett, és elismerte, 
hogy diplomáciai úton történő lezárására 
azért volna szükség, mert az ukrán had-
seregnek nincs elég ereje visszafoglalni 

az ország egyes megszállt részeit, köztük 
az Oroszország által 2014-ben annektált 
Krím félszigetet. Úgy vélte, tárgyalá-
sokra azonban csak akkor kerülhet sor, 
ha Ukrajna elég erőt tud felmutatni 
ahhoz, hogy Oroszországot eltántorítsa 
az újabb agressziótól. Az ország bizton-
sága és jóléte szempontjából pedig nél-
külözhetetlen az ország NATO-tag- 
sága – hangsúlyozta. 

Zelenszkij kitért arra is, hogy a 
kurszki régió visszafoglalására Nyugat-
Oroszországba vezényelt mintegy 12 
ezer észak-koreai katona közül már volt, 
aki meghalt vagy megsebesült, de az 
észak-koreaiak veszteségeinek pontos 
mértékéről Kijev egyelőre nem rendel-
kezik bizonyítékokkal. Zelenszkij úgy 
vélte, Moszkva megsegítésére Phenjan 
további csapatokat is biztosít, amelyeket 
az oroszok „vitathatatlanul ágyútöltelék-
ként” vetnek majd be a harcokban. 

Figyelmeztetett ugyanakkor, hogy 

hosszú távon Ázsiában és a világ más ré-
szein is hatása lehet annak, hogy az 
észak-koreai katonákat az orosz hadse-
reg tényleges háborús körülmények kö-
zött képezte ki, így a modern hadvi- 
seléssel kapcsolatos ismeretekkel és 
harci tapasztalatokkal térnek majd haza. 
Zelenszkij szerint Donald Trump meg-
választott amerikai elnök és csapata is jól 
ismeri a háború lezárását illető ukrán ál-
laspontot és Kijev októberben ismerte-
tett, úgynevezett győzelmi tervét. 

„Jelenleg tanulmányozzák a tervet, és 
hallani fogunk róluk. De Ukrajna részé-
ről nem lesz kapituláció. Ez tény, és azt 
hiszem, ezt Donald Trump is megérti” – 
fogalmazott. Egyúttal reményét fejezte 
ki, hogy legutóbbi, szeptemberi találko-
zójukat további megbeszélések is köve-
tik majd, amelyeken lehetősége lesz arra, 
hogy „bizonyos dolgokat részletesebben 
elmagyarázzon” Donald Trumpnak. 
(MTI) 

Zelenszkij: Ukrajna nem kapitulál

Mint ismeretes, a Román Nemzeti 
Konzervatív Párt (PNCR) elnöke, Cris-
tian Terheş államfőjelölt múlt csütörtö-
kön az első fordulóban leadott 
szavazatok újraszámolását kérte a Köz-
ponti Választási Irodától. Szerinte sike-
rül bebizonyítania az alkotmánybíró- 
ságnak, hogy a Mentsétek Meg Romá-
niát Szövetség (USR) és annak jelöltje, 
Elena Lasconi „esetleges csalást” köve-
tett el az elnökválasztás első fordulójá-
ban, ezért kérte az államelnökjelöltekre 
leadott szavazatok újraszámolását. Cris-
tian Vasile Terheş beadványának elem-
zése után a testület egyöntetűen az 
újraszámolás elrendeléséről döntött.  

Toni Greblă, az Állandó Választási 
Hatóság elnöke azt nyilatkozta a sajtó-

nak hétfőn, hogy tudomása szerint nem 
hozott jelentős változást az elnökválasz-
tás első fordulójában leadott szavazatok 
újraszámolása. A Digi 24-nek nyilatkozó 
Toni Greblă emlékeztetett, hogy ő az Ál-
landó Választási Hatóságot (AEP) kép-
viseli, a szavazatok újraszámolása pedig 
a Központi Választási Iroda (BEC) és a 
megyei választási irodák feladata volt. A 
következő órákban a BEC továbbítja a 
szavazatok újraszámolásának összesített 
eredményeit az alkotmánybírósághoz, 
majd várhatóan nyilvánosságra is hozzák 
ezeket – magyarázta. Hozzátette, infor-
mációi szerint a szavazatok újraszámo-
lása nem eredményezett jelentős 
változást a korábbi számadatokhoz ké-
pest.  

Lapzártánk előtt, hétfőn délután a 
Központi Választási Iroda (BEC) el-
küldte az alkotmánybíróságnak az elnök-
választás első fordulójában leadott 
szavazatok újraszámolásának részleges 
eredményét rögzítő jegyzőkönyvet.  

A tájékoztatás szerint négy Dolj me-
gyei szavazókörzetet leszámítva vala-
mennyi romániai körzet szavazatait 
újraszámolták, a 950 külföldi szavazó-
körzetből pedig 161-nek az eredményei 
vannak meg. Meglepetésre a részleges 
újraszámolási eredmények szerint Călin 
Georgescu független államfőjelölt után 
a Szociáldemokrata Párt (PSD) jelöltje, 
Marcel Ciolacu áll a második helyen, így 
még várni kell a végleges eredményekre. 
Emiatt valószínű, hogy módosul a máso-
dik forduló tervezett dátuma, ugyanis a 
december 8-ra tervezett második elnök-
választási fordulót megelőző választási 
kampánynak már november 29-én el 
kellett volna kezdődnie. (Agerpres)  

Államelnök-választás, második forduló  
Ciolacu második helyre kerülhet 

Az amerikai adminisztráció szoro-
san nyomon követi a szíriai kor-
mányellenes erők hadműveleté- 
nek fejleményeit, és kapcsolatban 
van a régióbeli partnereivel – kö-
zölte a Fehér Ház nemzetbizton-
sági tanácsadója vasárnap. 

Jake Sullivan több vezető amerikai 
médiumnak adott interjúban „bonyolult 
kérdésnek” nevezte az Aleppó elleni of-
fenzívát. A CNN hírtelevízióban a többi 
között kifejtette, hogy miközben a kor-
mányerők elleni támadást vezető szerve-
zetet, a Hajat Tahrír as-Sám (HTS) 
szunnita fegyveres csoportot az Egyesült 
Államok terrorszervezetként tartja nyil-
ván, aközben „nem ejt könnyeket amiatt, 
hogy az Oroszország, Irán és a libanoni 
Hezbollah milícia támogatását élvező 
Bassár el-Aszad szíriai elnök kormá-
nyára bizonyos nyomás nehezedik”. 

Hozzátette ugyanakkor, hogy a felkelő 
szervezet céljait és az általa alkalmazott 
eszközöket illetően aggodalmak merül-

nek fel. Az elnöki tanácsadó megje-
gyezte, hogy Washingtont nem lepte meg 
az, hogy a kormányellenes erők kihasz-
nálják azt az új helyzetet, amiben a szí-
riai kormány legfőbb támogatói, Irán, 
Oroszország és a Hezbollah figyelmét el-
vonták a konfliktusok, a többi között Uk-
rajnában és a Közel-Kelet más térsé- 
geiben.  

Jake Sullivan az Izrael és Hezbollah 
között életbe lépett tűzszünettel kapcso-
latban célnak nevezte, hogy a fegyver-
nyugvás túlélje a „legtörékenyebb” első, 
kritikus napokat, és úgy vélte, hogy azt 
követően állandósulhat a harcok szüne-
telése. Megállapította, hogy a jelenlegi 
tűzszünetet az különbözteti meg a koráb-
biaktól, hogy most az Egyesült Államok, 
Franciaország és további szövetségesek 
is részt vesznek abban, hogy biztosítsák 
a megállapodásban foglaltak végrehajtá-
sát. A Fehér Ház nemzetbiztonsági ta- 
nácsadója az NBC televíziónak adott in-
terjújában beszélt az amerikai kormány-

zati hatalomátadás nemzetbiztonságot 
érintő területéről is, átláthatónak nevezve 
együttműködését utódjával, Mike Walt-
zcal, akit Donald Trump leendő elnök a 
posztra szán, és hangsúlyozta, hogy 
mindketten elkötelezettek a gördülékeny 
kormányzati átmenet mellett. 

Donald Trump leendő amerikai elnök 
vasárnap megnevezte arab és közel-ke-
leti ügyekért felelős jövőbeli elnöki főta-
nácsadóját Massad Boulos libanoni- 
amerikai üzletember személyében, aki 
elnökválasztási kampányában is közre-
működött. A jelöltet családi szálak is 
kötik a megválasztott elnökhöz, mert 
apósa Donald Trump lányának, Tiffany 
Trumpnak. Massad Boulos közel-keleti 
származását felhasználva a többi között 
segített Donald Trumpnak, hogy az el-
nökválasztási kampány során megszó-
lítsa az amerikai arab közösség tagjait, 
akik nagy számban élnek a választás ki-
menetele szempontjából meghatározó 
Michigan államban. (MTI)  

Washington szorosan nyomon követi a fejleményeket 

December 15-én életbe lép az új 
vasúti menetrend, amelynek meg-
felelően 2025. december 13-ig 
naponta átlagosan 1100 vonatjá-
rat fog közlekedni. Ezek közül 
négy fogja összekötni új szerelvé-
nyekkel a fővárost Brassóval – tá-
jékoztatott hétfőn a Román 
Vasúttársaság személyszállító 
részlege (CFR Călători).  

A vállalat közleménye szerint már 
megvásárolhatók a jegyek az új menet-
rend szerinti járatokra. A CFR Călători 
ígérete szerint a Bukarestet Brassóval ös-
szekötő négy járatot az Alstom Coradia 
Stream szerelvények fogják biztosítani. 
Ezeket a korszerű elektromos vontatású 
vonatokat a Vasúti Reform Hatóság sze-

rezte be a francia gyártótól. A járatok 
december 15-től közlekednek. A vállalat 
közlése szerint december 15-től a Buka-
rest–Craiova vasútvonalon sebességkor-
látozás nélkül haladhatnak majd a 
vonatok, és beindul két új nemzetközi 
járat Craiova és Budapest között. A Ko-
lozsvár–Nagyvárad–Biharpüspöki vasút-
vonal villamosítása és helyreállítása még 
tart. Ezért a CFR a nyári szezonban a Ko-
lozsvár, Sepsiszentgyörgy, Aranyosgyé-
res és Kiskapus állomásokról utazók 
számára a Kolozsvár–Brassó útvonalon 
bevezeti az IR 1947/1948-as jelzésű sze-
zonális járatokat. Ugyanakkor a nyári 
szezonban továbbra is közvetlen járatok 
közlekednek majd az ország fontosabb 
városai és a tengerpart között. A CFR 

modernizált és a jelenlegi szabványoknak 
megfelelően felszerelt 1. és 2. osztályú 
személykocsikból, illetve 2. osztályú ét-
kezőkocsikból álló InterCity járatokat is 
indít. Ezeken a vonatokon a laptopok, 
mobileszközök használatát elektromos 
aljzatok, valamint vezeték nélküli inter-
net (wifi) segíti. Néhánynak közülük a 
sebessége a 160 km/órát is elérheti – 
részletezte a vállalat. A vonatjegyek on-
line (a CFR weboldalán), a CFR Călători 
bilete online mobilapplikációval, a vasú-
állomásokon és utazási irodákban, illetve 
a vasútállomásokon elhelyezett jegyki-
adó automaták segítségével is beszerez-
hetők. A 2024–2025-ös vasúti menetrend 
a fontosabb hazai vasútállomásokon 27 
lejért megvásárolható. (Agerpres) 

Új vasúti menetrend december 15-étől  



A Gyulafehérvári Caritas Szent 
Ágnes Rehabilitációs Központjában 
elérhető tevékenységek a 0-7 éves 
korosztályú, megkésett vagy eltérő 
fejlődésű, sajátos nevelési igényű 
gyerekeket és családjukat célozzák 
meg, dolgoznak autizmus-spekt-
rumzavarral küzdő, megkésett be-
széd- vagy mozgásfejlődésű, rész- 
képességzavarral küzdő gyerekek-
kel, valamint halmozottan sérültek-
kel is. A terápiák és fejlesztő 
foglalkozások segítenek a gyerme- 
keknek saját képességeik szerint 
fejlődni, míg a szülők megtapasz-
talják a sikerek örömét, és család-
ként megtanulják elfogadni az új 
kihívásokat. Jelenleg 26 családdal 
dolgoznak hetente rendszeresen, 
közülük azonban 12 önerőből nem 
tudja biztosítani a terápiához szük-
séges anyagi hozzájárulást – tudtuk 
meg Mezei Borbálától, a központ 
vezetőjétől. 

– Azoknak, akik a gyereküket 
fejlesztésre hozzák a Caritas Szent 
Ágnes Rehabilitációs Központjába, 
bizonyos összegű hozzájárulást kell 
fizetniük, viszont nem mindenik 
család engedheti ezt meg magának, 
így a jövedelmük függvényében 
kedvezményt biztosítunk számukra. 
Nem utasítjuk el őket, ha nem tud-
nak fizetni, hanem támogatások 
révén próbáljuk pótolni a hiányzó 
összegeket. A Caritas többféle úton 
próbálkozik, országos és helyi szin-
ten is pályázunk, szponzorokat ke-
resünk, de sajnos még így sem üti a 
széle a hosszát, emiatt született meg 
a Gördíts félre egy követ, támogass 
egy fejlesztő terápiát! című ado-
mánygyűjtő kampány ötlete. A 
kampány célja ugyanakkor a közös-
ség érzékenyítése is, szeretnénk tu-
datosítani az emberekben, hogy az 
ötven-száz lej, ami számukra cse-

kély összeg, egy sajátos nevelési 
igényű gyereket nevelő család szá-
mára két-három terápia részfinan-
szírozását jelenti – mutatott rá a 
központ vezetője.  

A marosvásárhelyi Szent Ágnes 
Rehabilitációs Központba fejlesz-
tésre járó családok mintegy negy-
ven százaléka részesül anyagi 
kedvezményben, ugyanakkor hat-
van százaléka ezeknek a családok-
nak nem marosvásárhelyi, a város 
hatvan kilométeres körzetéből utaz- 
nak be heti több alkalommal, hogy 
a gyerekük a szükséges fejlesztés-
ben részesülhessen, tehát az utazási 
költségekkel is számolniuk kell, így 
egyértelmű, hogy nagyon nagy ál-
dozatot hoznak. 

Hogy a közösség is megismer-
kedhessen ezeknek a családoknak 
az élethelyzetével, a mindennapi 
küzdelmeikkel, a Gyulafehérvári 
Caritas honlapján közzétették a 
Hétköznapi harcosok sorozatot, 
amely ezen családok történetét mu-
tatja be. Vannak, akik mindent hát-
rahagyva maguk mögött, Maroslu- 
dasról Marosvásárhelyre költöztek, 
albérletbe, mert a településen, ahol 
éltek, nem volt lehetőség a gyere-
kük terápiás fejlesztésére. Van csa-
lád, amelyik Haranglábról utazik be 
Vásárhelyre, hogy gyereke részt ve-

hessen a fejlesztő tevékenységeken, 
illetve olyan is, ahol a második gye-
reknél autizmus spektrumzavar di-
agnózist állítottak fel. 

Egy háromgyerekes család Szo-
vátáról hordozza a nagyobbik kislá-
nyát a marosvásárhelyi Szent Ágnes 
Rehabilitációs Központba. A legki-
sebb gyerek kilenc hónapos, ezért 
minden alkalommal, amikor az 
édesanya fejlesztőterápiára kíséri 
kislányát, pici babáját is magával 
viszi, hogy szükség esetén mellből 
táplálni tudja. Velük szokott tartani 
a nagymama is, hogy amíg az édes-

anya kislányával együtt részt vesz a 
terápián, legyen, aki vigyázzon a 
kisbabára. Amíg a kétórás fejlesztés 
tart, a nagymama kint várakozik a 
kicsivel az autóban, ha jó idő van, 
akkor sétálnak. Ha a pici megéhe-
zik, az édesanya kimegy hozzá, 
megeteti, majd visszatér a foglalko-
zásra. Gyakran az édesapa viszi kis-
lányát a terápiára, ilyenkor a napja 
legnagyobb részét erre szánja, hi-
szen Szovátán nem volt megfelelő 
szakember, akihez a család fordul-
hatott volna, így jutottak el Maros-
vásárhelyre. Ekkor a kislány 
diagnózisa megkésett kognitív és 
beszédfejlődés, valamint mozgás-
koordinációs zavar volt. Amióta te-
rápiában részesül, a mozgása 
rendezettebb lett, ő maga pedig nyi-
tottabbá vált az új mozgásos hely-
zetek iránt. Ma már megérti a 
foglalkozás menetét, követi is azt, 
és figyelme hosszabb ideig fenntart-
ható. A terápia eredménye az is, 
hogy a kislány együttműködőbb lett 
a közvetlen környezetével. 

Ugyancsak óriási áldozatot ho-
zott gyereke fejlesztése érdekében 
az a kétgyerekes mikházi család, 
amelyik azért kereste fel a marosvá-
sárhelyi Szent Ágnes Rehabilitációs 
Központot, mert úgy észlelte, kiseb-
bik gyermeke nem fejlődik meg- 
felelőképpen. A kisfiú már óvodás-
korú volt, de még nem beszélt. 
Mivel nem tudta kifejezni magát, a 
viselkedése időnként agresszívvá 
vált, ezáltal jelezte környezetének, 
hogy valamit nem szeretne, vagy 
másként szeretne. A kisfiú diagnó-
zisa: megkésett beszédfejlődés, ér-
telmi fogyatékosság, viselkedéssza- 
bályozási nehézség és figyelemza-
var. Amikor a szülők felkeresték a 
Szent Ágnes Rehabilitációs Köz-
pontot, a kisfiúnak éppen akkor kel-
lett volna elkezdenie az óvodát, de 
a településen nem volt speciális ne-
velési igényű gyerekek számára ki-
alakított óvoda. Éppen ezért a kisfiú 
édesapja három éven át a marosvá-
sárhelyi speciális iskolának az óvo-
dájába hordozta gyermekét. Min- 
dennap közel egy órát autóztak, 
hogy beérjenek a nyolctól kezdődő 
óvodai programra, amely tizen- 
kettőig tartott. Ez idő alatt az  
édesapa autóban, üzletben vagy sé-
tálva töltötte el az időt, mert sem 
anyagilag, sem időben nem érte 
volna meg neki, hogy haza-, majd 
visszautazzon gyermekéért. Az 
édesapa pékségben dolgozik, gyak-
ran éjszakai váltásban, úgy ül be 
reggel az autóba, hogy alig aludt pár 
órát előző éjjel, de azért kitartóan 
viszi gyermekét az óvodába és he-
tente egyszer fejlesztő terápiára a 
Szent Ágnes Rehabilitációs Köz-
pontba. 

Nagyon szívszorító élettörténe-
tek ezek, hiszen nem elég, hogy a 
szülőknek szembesülnie kell azzal, 
hogy eltérő fejlődésű, fogyatékkal 
élő a gyerekük, még azzal is 
szembe kell nézniük, hogy otthon, 
a településen ahol élnek, nem elér-
hető a terápia, amire a gyereknek 
szüksége van, ezért óriási anyagi ál-
dozatot kell hoznia az egész család-
nak. Sok esetben a munkahelyét is 
fel kell adnia legalább az egyik szü-
lőnek azért, hogy a gyerekkel lehes-
sen. Amennyiben a legsúlyosabb 
fogyatékossági kategóriába sorolják 
be a gyereket, az egyik szülő  
személyi gondozójává válhat, és al-
kalmazottként jogosult a minimál-
bérre, viszont amennyiben nem a 
legsúlyosabb besorolásba kerül  
a gyerek, a szülő elveszíti a jogot, 
hogy személyi gondozója legyen,  
és alkalmazottként otthon marad-
hasson vele. Ez komoly gondot je-
lent az érintett családoknak, hi- 
szen a gyerekek, akik ugyan átke-
rülnek a középsúlyos besorolásba, 
nincsenek olyan állapotban, hogy 
magukra lehessen hagyni őket, 
tehát a szülő nem tud munkát vál-
lalni – vázolta fel a központ veze-
tője azokat a nehézségeket, 
amelyekkel ezek a családok szem-
besülnek.  

Aki tehát segíteni szeretne az 
érintett családokon, hogy gyerekük 
részesülhessen a szükséges terápiá-
ban, egyszeri vagy rendszeres pénz- 
adománnyal a https://caritas-ab.ro/ 
fooldal/segitek/?t=30467 oldalon 
támogathatja a Caritas munkáját, 
hiszen minden adomány eggyel ke-
vesebb akadályt és egy fejlesztő te-
rápiával többet jelent a sajátos 
igényű gyermekek számára. 
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Adománygyűjtő kampány a különleges nevelést igénylő gyerekekért
Gördíts félre egy követ, támogass egy fejlesztő terápiát! – 
ezzel a címmel indított adománygyűjtő kampányt a Gyulafe-
hérvári Caritas keretében működő marosvásárhelyi Szent 
Ágnes Rehabilitációs Központ, amely olyan családok számára 
próbál támogatást szerezni, amelyeknek anyagi nehézséget 
jelent az, hogy a fejlődési rendellenességekkel küzdő gyere-
kük számára biztosítva legyen a megfelelő fejlesztő terápia. 
Az adománygyűjtő kampányt felkarolta a Marosvásárhelyi Vá-
rosi Sportklub férfi-kosárlabdacsapata is, a december 18-i, 
Nagyszeben elleni kupameccsen népszerűsíteni fogják a kez-
deményezést. Online, a Gyulafehérvári Caritas honlapján fo-
lyamatosan lehet támogatni a nemes célt, akik segíteni 
szeretnének a családokon, itt is adományozhatnak.  

A fotók illusztrációk

Menyhárt Borbála



Nem hiányzott, de megjött: botrány 
Észak-Balkániában: „Előzetesen 10 száza-
lékra mért szélsőséges politikus kapta a leg-
több szavazatot a román elnökválasztáson.” 
Értsd: a választás első fordulóján. (Írta: Ta-
kács Lili, 444.hu, nov. 25.) Az egyik bekez-
dés címe: „Nem az establishmentre”. 
„Hanem mire?” – kérdezné az olvasó, de a 
rutinosabbak tudják, hogy a suta fogalmazás 
mögött a szerző lustasága áll. Végül érthe-
tően is leírja („politikai elemzők az ered-
ményt az establishment elleni tiltakozásként 
értékelik”), de még mindig nem magyarul. 
Miért kell erőltetni az idegennyelvűséget? 
Az internetes szótár ide nem illő szavakat ad 
meg az angol fogalom jelentéseként, Bakos 
megbízható kézikönyve viszont a korrekt 
változatot adja: „az elidegenedett fennálló 
hatalmi rendszer”. Lilike kisasszony azt sze-
rette volna mondani: „a választók változást 
akarnak”. Ha ragaszkodik a ’nem’ szó hasz-
nálatához, akkor így kell írni: „A választók 
nemet mondtak a megunt rendszerre / lesze-
repelt politikusokra.” Azért, hogy mindenki 
értse, ne csak az angoltanárok.  

Korábban is választottunk államfőt, de a 
mostani alkalom nagyobbacska meglepetés-
sel indult: nem a beharangozott személyek 
jutottak a második fordulóba, hanem az 
esélytelennek kikiáltottak. Így sikerült. Öt év 
múlva azt is tudni fogjuk: megérdemelte-e a 

bizalmat a győztes (én már most borítékolom 
a választ: nem!). Vén róka vagyok már (meg 
eléggé cinikus is), ezért nem reménykedem. 
A nagyszebeni elnöktől búcsúzók között sok 
a csalódott ember, úgymond: „többet vártak 
egy kisebbségitől”. Én nem csalódtam, mert 
semmit sem vártam tőle. Csokonai mester 
idejében megtanított, hogy miként ajánlatos 
viszonyulni a reményhez: „Főldiekkel játszó 
/ Égi tünemény, / Istenségnek látszó / Csalfa, 
vak, Remény! / Kit teremt magának / A bol-
dogtalan, / S mint védangyalának, / Bókol 
úntalan. / Síma száddal mit kecsegtetsz? / 
Miért nevetsz felém? / Kétes kedvet mért 
csepegtetsz / Még most is belém? / Csak ma-
radj magadnak! / Biztatóm valál; / Hittem 
szép szavadnak: / Mégis megcsalál.”  

Politikai ígéreteknek hinni? Ugyan, az 
csak a naiv emberek szórakozása… Nemzeti 
kisebbségek tagjai amúgy is csak a maguk 
erejéből boldogulhatnak, mert az élet így van 
berendezve: a nyuszi csak úgy menekülhet 
meg, ha gyorsabban szalad a farkasnál. Jó-
jó, a politikában még alkudozni meg ügyes-
kedni is lehet, de reménykedni csak 
módjával: „Hittem szép szavadnak: mégis 
megcsalál.”  

A helyezkedésnek és trükközésnek ismert 
ösvényei vannak, de csak időleges sikerekre 
lehet számítani, amelyeket a következő kor-
mányok vastag vonallal húz(hat)nak át. 
Nagy csoda, hogy Frunda György 1996-ban 
az országos lista 3. helyén végzett, s az is, 

hogy ennek köszönhetően – meg a ’kapcso-
lati tőke’ okos kamatoztatása révén – sikerült 
néhány gesztenyét kikaparnia a tűzből. 
Tőkés László viszont annyira a begyében 
volt a bukarestieknek, hogy sikeres szerep-
lésre aligha számíthatott. Látszólagos siker 
a minapi választás első fordulóján, hogy 
„Kelemen Hunor hat megyében végzett az 
első helyen” (maszol.ro, nov. 25.). Hargita 
megye: 82,98%; Kovászna 68,4%; Szatmár 
33,39%; Szilágy 20,6%; Bihar 18,25%. 
Maros megye a negyedik ezen a listán, a 
31,19%-nyi szavazat 64.928 darab ’votat’ 
pecsétet jelentett. Ha a szövetségi jósda ászai 
formában lettek volna, akkor ’megbundáz-
hatták’ volna, hogy e megyékből (csak úgy, 
a biztonság kedvéért) ezer-ezer polgár átsza-
vazzon Ciolacura, akkor most nem a szomo-
rúság érne bokáig, hanem az öröm (Lasconi 
3000-nél kevesebb zsetonnal nyerte a befu-
tót). Az internetes mozgósítás ismerete volt 
Georgescu adu ásza, meg talán az, hogy „a 
szavazáson részt vevő románok közel 40%-
a úgy vélte: a mai erősebb pártok politikai 
ajánlata annyira rossz, hogy inkább szavaz-
nak egy ismeretlen putyinista és Európa-el-
lenes jelöltre” – véli a korábban idézett Lili 
kisasszony, amit nem veszek készpénznek; 
szerintem nem konkrét tudás, hanem divat, 
valamint tömegpszichózis rejtezik a siker 
mögött. Emlékezzünk csak: amikor Silviu 
Brucan azt találta mondani, hogy szép ha-
zánkban hárommillió az értelmes és húszmil-

lió a tapló (ő sejtelmesen stupid people-nak 
nevezte), akkor a taplók fölhördültek – ahe-
lyett, hogy elgondolkozzanak a dolgon. (K. 
P.: A naivság határai. Média, 1994. 35. sz.) 

Most a nyugati diaszpórát dicsérik, hogy 
ők billentették át a mérleg állását, de ez csa-
lóka látszat, mert pl. Kovászna megyében 
Kelemen Hunor után Georgescu következett 
a sikerlistán (tehát a „putyinista jelölt” min-
den megyében nagy arányban tarolt). Ezen 
már nem érdemes rágódni, mert a meccset 
lefújták. Az erdélyi magyar kisebbség persze 
még hónapokig büszke lesz a ’hatmegyés’ 
győzelemre. Egyszer már megismerte a siker 
ízét, s most újra megkívánta. Emlékeznek? 
„1991 körül történt: Romániában népszava-
zást tartottak az új alkotmányról. A dolgozók 
tanácstalan tömege egy emberként várta a 
választ az RMDSZ-től: – Jó-é nekünk ez az 
alkotmány, szavazzunk-é rá? A válasz: – 
Nem, ez az alkotmány nekünk nem jó, ne 
szavazzunk rá. – Hargita, Kovászna és 
Maros megyében a szavazatszámlálás után 
úgy nézett ki, hogy e három megyében nem 
érvényes az alkotmány. Ámde az alkotmányt 
a többi harmincvalahány megye elfogadta, 
így érvényessége az egész országra (s benne 
e három megyére is) kiterjedt. Nem baj, sza-
vaztunk egy jóízűt. Úgymond: ellene mond-
tunk a gonosznak – s azzal maradtunk.” 
(Írtam 1996. ápr. 12-én, a Trakta c. szöve-
gemben.)  

Elfeledém mondani, hogy jámbor népünk 
szófogadó egyedei oda teszik a pecsétet, 
ahová az elöljáróik böknek az ujjukkal, el-
végre ők ismerik az úri fifikákat…  

Kuszálik Péter  

Rövidke visszatekintés  

Az idén is megjelent a Székely Kalendárium. A jeles kiad-
ványt ezúttal Kovács Norbert Cimbi, az Élő Forrás Hagyomá-
nyőrző Egyesület – Hunyor Népfőiskola elnöke, a kiscsőszi 
hagyományőrző falu éltetője mutatja be. 

„Bevallom, az év vége felé egyre kevesebb időm jut könyvet kézbe 
venni, mégis november végén időt szakítottam a frissen megjelent Szé-
kely Kalendárium elolvasására. Többször jártam be keresztül-kasul Er-
délyt, így a leírtak és a fotók kellemes élményeket idéztek fel bennem. 
A kiváló kötet kicsit visszahozta gyermekkoromat is, amikor nagyszü-
leim, szüleim gondosan lapozgatták az akkori idők kalendáriumait, s 
hosszan kommentálták is a leírtakat. A kiscsőszi szomszédokkal is meg-
vitatták a magvas gondolatokat, majd az új szerzemény a többi évkönyv 
közé került fel a polcra. 

 E kiadvány is őrzi a kalendáriumszerkesztés nemes hagyományait. 
A rend szerint először évfordulókat idéz. Az adott hónapban széljegy-
zetként népi bölcsességek is megjelennek, így figyelmeztetve a nyájas 
olvasót az évezredes hagyományok követésére. Amikor ez az írás szü-
letik, novembert írunk, erre a hónapra az Ezer reszkető gyertyavilág 
fénye kis összeállítás jutott, amiben az erdélyi halottkultuszból kapunk 
intelmeket. 

Talán a régi, napjainkig élő hagyományokról szóló írások kötötték 
le leginkább a figyelmemet. A Lakodalom a régi Marosszéken című, 
két évszázada megjelent írás Bolyai Farkas kezét dicséri. Ízesen írja le 
a vőfély szerepét, akin nagyban múlik, hogy a vendégek milyen  
szájízzel gondolnak vissza a nagy eseményre. Egykor a falu leggógyi-
sabb férfijai vállalták e szerepet, akiknek nemcsak az esze, de a nyelve 
is forgott. Manapság már hivatásos vőfélyek vannak, sőt vőfélyverse-
nyeket is rendeznek. 

Hosszabban elidőztem – stílusosan egy saját míves ládán ülve – a 
Mi fér egy kelengyésládába című cikknél. Már a nemes bútor külcsíne 
is sokat kifejezett, jó kezű asztalos-ládafestők versengtek a megrende-
lésért. Igazán viszont a megtöltése okozott sokszor álmatlan éjszakákat 
az anyának, aki a lányát tisztesség szerint, illendően akarta kiházasítani.  

Életemet a népzene és a néptánc tölti ki, a Fordulj Kispej Lovam 
táncegyüttessel többször felléptünk Erdélyben is. A Mentsük meg a ma-
gyar népdalt! írás Gálfalvi Gábor nyugdíjas tanár gondolatait osztja 
meg, és a gyermekkori népdaltanításra ösztönöz. Öt gyermekem neve-
lésében magam is ezt tartottam fontosnak, s a kiscsőszi gyermekfog-
lalkozásaink tematikájában is ezt forszírozom. 

Kellemes színfoltokat jelent a híres emberek, a székely ’celebek’ 
megszólaltatása, a paraszti munkák bemutatása – magam is gazdálkodó 
lévén – szintén érdekelt. A komolyabb írások után a kulináris oldalakon 
állt meg a tekintetem. A hosszabb fejezetet egy vers vezeti be, s Fülei-
Szántó Lajos rigmusát olvasva azon nyomban éhes leszek. Pedig ez 
még csak a kezdet, következnek a kedvcsináló írások, régi receptek, 
amiknek egy részét már megkóstoltam. Mielőtt továbblépnék, az igazi 
zakuszka titkaira is fény derül. Számomra viszont az a titok, hogy Er-
dély egyik legismertebb étke miért kapott szláv nevet. 

Minden kalendárium legolvasottabb része a humorsarok. Lakatos 
Demeter verse adja meg a hangot, majd törvényszerűen a székely gó-
béságok következnek. A viccek néha visszaköszönnek, de lehet rajtuk 
döcögni. A mezőségi csujogatások viszont visszakanyarítanak a vőfé- 
lyes lagzihoz. A gyűjtés már a felfokozott hangulatot adja vissza, s a 
pajkos sorok egy dekameronba illenek. Egy gyöngyszemet idézek: A 
legénynek jár a keze/a leánynak legyen esze… Bizonytalanságban ha-
gyom az Olvasót, hogy vajon van-e a lánynak sütnivalója, mivel a 317. 
oldalon mindenki megkapja a választ. A kalendárium a Pro Press Egye-
sület gondozásában jelent meg. (közlemény)  

Megjelent  
a Székely Kalendárium A nagykendi Rózsa Enikőt ol-

vasóink többnyire ismerik, 
ugyanis lapunkban gasztronó-
miai rovata van. Azonban 
nemcsak ételreceptjei, hanem 
közösségi projektjei miatt is 
sokan szeretik őt a környeze-
tében. 

Enikő közel tizenegy éve foglal-
kozik a fületelki gyerekekkel: enni-
valót, tanfelszerelést, lábbelit, ruhát 
visz nekik. Nem számít, hogy mi-
lyen nemzetiségűek, őket terelte az 
útjába Isten, azóta szolgálatot 
végez. Kezdetben 16 gyerekről gon-
doskodott, ma már 27-en vannak 
Fületelkén. Életszemlélete egy-
szerű: ha valahol segítségre szoruló 
embert lát, megosztja vele, amije 
van, legyen szó meleg ételről, 
gyógyszerről vagy csak szép szóról. 
S ha marad belőle, juttat kendi, ba-
lavásári családoknak is, sőt egy há-
romgyermekes csíkfalvi családról 
sem feledkezik meg évek óta.  

Kaliforniai barátai segítségével 
és részvételével október végén 
ismét tábort szervezett Fületelkén. 
Táborai voltak eddig is, de a világ-
járvány miatt abbamaradtak. Tavaly 
Harasztkerékre vitte a gyerekeket, 
mert a covidjárvány őket is érin-
tette, a bezártság őket is megviselte. 
Ezelőtt hét évvel egy más temati-
kájú tábora volt, akkor a gyerekek-
kel a nagyváros zsongását kóstol- 
tatta meg. 

Ezúttal négy napon át a faluban 
dolgoztak a gyerekekkel: szabadban, 
udvaron, futballpályán a kultúrott-
honban rendelkezésükre álló terem-
ben számtalan játék, foglalkozás, 
kézművesprogram, vallási témájú 
filmek töltötték ki a napokat – öröm-
mel, mosollyal, jókedvvel. A gyere-
kek számára hatalmas élmény volt, 
még a természet is ünneplőbe öltö-
zött az örömük láttán. Enikő ameri-
kai barátai mindent aprólékosan 
előre megterveztek, a napi ellátástól 
a foglalkozásokig, az egyforma ru-
hákig, és az anyagiakat is fedezték. 
A bőséges reggelit és a kiadós ebé-
det fiatal önkéntes szolgálta fel a 
résztvevőknek. Utolsó nap pedig 
minden gyerek lábbelivel térhetett 
haza a sok-sok élmény mellett.  

A gyerekek olyan dolgokat ta-

pasztalhattak és tanulhattak azok-
ban a napokban, mint a pontosság, 
hiszen egyetlen napon sem késett el 
senki a reggeli kezdésről, a csapat-
szellem, az összetartozás. A faluban 
nincs óvoda, iskola, a gyere-
kek a szomszédos települé-
sekre járnak tanulni, így 
többnyire csak a táborban 
voltak együtt. A cél az volt, 
hogy megtanulják az egymás 
iránti tiszteletet, segítség-
nyújtást, bekapcsolódjanak a 
közösségbe. Azt is láthatták, 
hogy nem csak egyszerűen, 
magától értetődően megkap-
nak bizonyos dolgokat, 
hanem azért messziről ide-
utazott emberek dolgoztak 
naponta. Az eredmény azon-
ban mindennel felért: az 
apróságokból olyan szeretet 
áradt, hogy Enikő és társai el 
sem tudtak fáradni, a sok te-
vékenység, nyüzsgés és tol-
mácsolás dacára. 

Az évek során a gyer-
mekek megtanulták, hogy él-
jenek a mának, örüljenek 
annak, amijük van: a fületelki 
kultúrotthonban van egy kis, 
barátságos kuckójuk, ahol 
meleg van, ennivaló is akad. 
Ha pedig elfogyna, a Jóisten 
kirendeli. Enikő pedig végzi 
a mindennapi missziót: a 
meleg étel mellett szeretetet 
ad a gyermekeknek. Mert a 
szeretet olyan lelki és isteni 
adottság, amivel bármi jó el-

érhető. Enikő pedig azt szeretné, ha 
nem csak a december lenne a szere-
tet hónapja. Azt szeretné, hogy az év 
során ne csak karácsonykor legyen 
örömük az embereknek. 

Ne csak decemberben legyen karácsony! 
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Gligor Róbert László 

Ismét az együttlétnek örülhettek a gyerekek Fületelkén       Fotók: Rózsa Enikő közösségi oldala 

Lábbelit is kaptak a táborozás végén



A hétvégi választásokon ország-
szerte a szavazókorú lakosság 
52,5%-a járult az urnákhoz, ez 
9.455.072 személyt jelent. Maros 
megyében 50,92%-os volt a részvé-
tel, a 469.250 emberből 238.942 
szavazott. Korosztály szerint a leg-
kevesebben a 18-24 évesek, a leg-
többen a 45-64 évesek voltak. 
Nemek szerinti megoszlásban: 122 
ezer nő és 115 ezer férfi vett részt a 
választásokon, 122 ezer szavazatot 
városon, míg 116 ezret vidéki tele-
püléseken adtak le. A Maros me-
gyében leadott szavazatok 
39,15%-át az RMDSZ kapta, utána 
következik az AUR 14,12%-kal, 
majd a PSD 13,11%-kal. A követ-
kező a PNL 10,56%-kal, majd az 
USR 7,47%-kal, de 5% fölötti ered-
ményt ért el az SOS Románia is. 

Az eredmények tükrében Csibi 
Attila Zoltán, az RMDSZ Maros 
megyei szervezetének elnöke el-
mondta, hogy büszkék lehetünk a 
megyénkbeli emberekre, akik ösz-
szefogtak, és a józan észt választot-
ták. Hozzátette, hogy a cél a 
kormányba való visszakerülés, hi-
szen így lehet a leghatékonyabban 
képviselni az erdélyi magyar közös-
ség érdekeit. 

Dr. Vass Levente lapunknak kie-
melte, hogy az államelnök-válasz-
tás első fordulójának eredményét 
látva a veszély sokkal nagyobb volt, 
mint ahogy azt a választópolgárok 
el tudták képzelni, de ezzel együtt 
sem volt cél a riogatás, az ijesztge-
tés. A visszatérő képviselő szerint 
az erdélyi magyar közösségben van 

még tartalék, hiszen nyáron, amikor 
Pipén jártak, csupán két emberrel 
tudtak beszélgetni, ezzel szemben 
az államelnök-választás első fordu-
lóján hat ember ment el szavazni, 
közülük öten az RMDSZ-re szavaz-
tak, a parlamenti választásokon 
pedig már 13 helyi lakos élt szava-
zati jogával. Dr. Vass Levente azt is 
elmondta lapunknak, hogy a követ-
kező négy évben számára a legfon-
tosabb az egészségpolitika lesz, 
hiszen a kórházakat fejleszteni kell, 
szűrőközpontokat kell kialakítani, 
illetve meg kell mutatni a jövő or-
vosainak, hogy milyen a vidéki 
szolgálat, mert nem csak fényes 
műtőkből áll az orvoslás. A képvi-

selő hozzátette, hogy vidéki kis te-
lepülésekre is el lehetne küldeni a 
fiatalokat szakmai gyakorlatra. 

Csép Éva Andrea képviselő, szo-
ciális szakpolitikus a különféle szo-
ciális programok fontosságát 
hangsúlyozta. Külön aláhúzta a szü-
lők támogatását, elmondása szerint 
az államnak le kellene vennie egy 
terhet a szülők válláról, továbbá 
jobban segíteni kellene az anyagi 
nehézséggel küzdőket, emellett 
pedig sokkal nagyobb figyelmet 
kellene fordítani a fiatalok lakhatá-
sára.  

A fiatalok egy biztonságos kör-
nyezetbe hazatérnének, ha nem te-
szünk semmit a demográfiai válság 

ellen, akkor pár éven belül Románia 
kiürül, mutatott rá a képviselő, aki 
hangsúlyozta a szélsőségesek jelen-
tette veszélyt. Elmondása szerint az 
RMDSZ-nek feladata, hogy meg-
védje a magyar közösséget, és ne 
engedje, hogy a magyarellenesek 
megsértsék a törvényeket, vagy 
olyan törvényeket vezessenek be, 
amelyek bántóak az erdélyi magya-
rok számára. 

Portik Vilmos Maros megyei ta-
nácsos az exit poll eredményeket 
követően úgy fogalmazott, hogy 
van egy lecke, amit nagyon sokan, 
köztük a politikusok is meg kellett 
tanuljanak, mégpedig azt, hogy a 
legvégén a magyaroknak össze  
kell fogniuk! Ennek az összefogás-
nak az eredményét láthattuk vasár-
nap, a parlamenti választásokon, 
amikor a 20 éve nem látott, rekord-
magas részvétel ellenére a magyar-
ság összefogott, és bejuttatta a 

magyar érdekképviseletet a tör-
vényhozásba. 

Csoma Botond, az RMDSZ szó-
vivője, parlamenti képviselő, képvi-
selőházi frakcióvezető szintén 
köszönetet mondott a magyar kö-
zösségnek, amiért mind a nyári vá-
lasztásokon, mind a parlamenti 
választásokon erőt mutatott fel. 
Ugyanakkor köszönetet mondott 
azoknak az önkénteseknek, kom-
munikációsoknak, önkormányzati 
vezetőknek, akik részt vettek a 
kampányban. – A következő négy 
év nem lesz könnyű, nehéz időkre 
készülünk, de hely fogunk állni – 
nyomatékosította Csoma Botond, 
aki hozzátette, hogy a szélsősége-
sek elleni küzdelemben egész biz-
tosan fognak román partnereket is 
találni. 

A veszélyérzeten túl a szolidari-
tás érzése is hozzájárult ahhoz, 
hogy összefogjanak a magyar em-
berek,  ez akkor is megjelenik, ami-
kor az nem párosul veszélyérzettel, 
vélekedett a szóvivő, kiemelve, 
hogy az erdélyi magyaroknak to-
vábbra is szolidaritást kell tanúsíta-
niuk egymás iránt, a nehéz és a 
kevésbé nehéz időkben is össze kell 
fogniuk a közösség érdekében! 

Az RMDSZ Szövetségi Állandó 
Tanácsa (SZÁT) hétfőn délután ülé-
sezett. Csoma Botond az ülés előtt 
mondta el lapunknak, hogy teríté-
ken lesznek a következő időszak 
politikai teendői, illetve az ülésen 
már azt is fogják látni, milyen dön-
tés születik az államelnök-választás 
első fordulója kapcsán. Az Állandó 
Választási Hatóság és az alkot-
mánybíróság hétfő délután 5 órára 
ígérte az eredményt, valamint a kö-
vetkező lépés bejelentését. A Szö-
vetségi Állandó Tanács hétfői 
ülésén arról is döntött, hogy milyen 
politikai tárgyalásokat fog kezde-
ményezni az elkövetkezendő  
időszakban, fogalmazott Csoma 
Botond a SZÁT ülése előtt.

(Folytatás az 1. oldalról)

Hét párt jutott be, egyharmada szélsőséges 

Az erdélyi magyar közösség a ro-
mániai parlamenti választásokon 
nagyon nehéz kampány végén, 
magas részvétel mellett bebizonyí-
totta, hogy erős, szolidáris, felelős-
séget vállal saját magáért és az 
ország további éveiért, évtizedeiért 
– mondta Kelemen Hunor, a Romá-
niai Magyar Demokrata Szövetség 
(RMDSZ) elnöke vasárnap este Ko-
lozsváron. 

A szövetségi elnök az RMDSZ 
eredményváró rendezvényén kö-
szönetet mondott az erdélyi magyar 
választóknak, hogy „minden körül-
mények között, a legsötétebb idők-
ben is kitartottak” az érdekvédelmi 
szervezet mellett. Közölte: a szövet-
séget öt százalékon mérő exit poll-
eredményeket nem kívánja kom- 
mentálni, az RMDSZ számításai 
szerint tízmilliós részvétel mellett 
5,5-5,7 százalékos eredményre, 
540-550 ezer szavazatra számít. 
Kelemen Hunor rámutatott, vasár-
nap az a korosztály „mozdult meg” 

leginkább, amelynek van emléke az 
1990-es és ’89 előtti évekről, és 
„tudja, mi a magyarellenesség”. 
Úgy vélte, az erdélyi magyar vá-
lasztópolgárok „látták a veszélyt”, 
ami a szélsőséges pártok előretörése 
révén az erdélyi magyar közösségre 
leselkedik, ezért vonultak ilyen 
nagy számban az urnák elé. Köszö-
netet mondott a külföldön élő romá-
niai magyaroknak is, akik közlése 
szerint nagyobb számban vettek 
részt a parlamenti választásokon, 
mint az államfőválasztás múlt va-
sárnapi első fordulójában, és fele-
lősséget vállaltak szülőföldjükért. 
Azoknak is megköszönte a részvé-
telt, akik évek óta nem szavaztak, és 
most mégis megtették. 

Kiemelte, a tény, hogy Hargita 
megyében volt a legmagasabb a 
részvételi arány, és a magyarlakta 
megyék az élvonalban végeztek, az 
erdélyi magyar közösségek tennia-
karását jelzi nehéz időkben. „Nem 
vagyunk egyformák, de összetarto-

zunk, és ez ma mindenki számára 
fontos volt” – húzta alá az RMDSZ 
elnöke. 

Hozzátette, az is fontos volt, hogy 
eljussanak minden kis közösségbe, 
ahol a magyar identitást őrzik, a szö-
vetség így tudta elérni ezt az ered-
ményt egy nagyon nehéz 
időszakban. Emlékeztetett, a válasz-
tópolgárok az államfőválasztás múlt 
vasárnapi első fordulóján a mainst-
ream pártokat büntették. „Most 
pedig az exit poll eredmények alap-
ján az egyensúlyt kereső polgárok 
azt akarják, hogy ezen az úton ha-
ladjunk – a korrekciókat természe-
tesen elvégezve –, amely a fejlődést 
és jobb élet reményét jelenti” – fo-
galmazott Kelemen Hunor. 

Közölte, hétfőre összehívta az 
RMDSZ döntéshozó fórumát, a 
Szövetségi Állandó Tanácsot 
(SZÁT), addig várhatóan a végle-
ges eredmények is ismertek lesz-
nek. Megköszönte a kampánystá- 
bok, megyei szervezetek, önkénte-

sek munkáját, az egyházfők és 
szakmai szerveztek, művészek rész-
vételét a mozgósításban, ami sze-
rinte szintén hozzájárult a magas 
részvételhez. 

Ezt elsősorban annak tulajdonít- 
ja – mondta újságírói kérdésre –, 
hogy az erdélyi magyarok felismer-
ték a veszélyt, amit a magyarellenes 

erők 30 százalék fölötti támogatott-
sága jelent, és hogy a parlamenti  
választásokon való részvételnek ko-
moly tétje van a közösség, az or-
szág jövője szempontjából. (Sz.m.: 
az RMDSZ elnöke lapzártánk után 
nyilatkozott a választások utáni le-
hetséges politikai helyzetekről.) 
(MTI)  
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Kelemen Hunor:  
Az erdélyi magyar közösség bebizonyította:  

 erős, szolidáris, felelősséget vállal saját magáért

Szijjártó Péter:  
Erős magyar érdekképviselet Bukarestben 

Az erdélyi és székelyföldi magyarok megmutatták, hogy erős magyar érdek-
képviseletet akarnak Bukarestben – írta Szijjártó Péter magyar külgazdasági és 
külügyminiszter hétfő reggel a Facebook-oldalán. 

Az RMDSZ fantasztikus eredménye a romániai parlamenti választáson bizto-
sítja, hogy a jövőben is erős hangja lesz a magyarságnak a bukaresti parla- 
mentben, ahol így semmilyen döntés sem születhet a magyarokról a magyarok 
nélkül – fogalmazott a külgazdasági és külügyminiszter. Hozzátette: ugyan- 
akkor az RMDSZ jó szereplése nagy segítséget fog jelenteni a magyar–román 
kapcsolatok további fejlesztése érdekében is. 

 
Nemzeti Liberális Párt (PNL) 

Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) 
Szociáldemokrata Párt (PSD) 

Mentsétek Meg Romániát Szövetség (USR) 

Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) 
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Szociáldemokrata Párt (PSD) 
 



Tisztelt marosvásárhelyiek! 
A június 9-i önkormányzati választások után ismét megmutattuk, hogy 

együtt erősek vagyunk. December elsején nemcsak sokan voltunk, hanem 
elegen is ahhoz, hogy megőrizzük erőnket és hangunkat Bukarestben. A 
marosvásárhelyi magyar közösséggel is számolni kell, és ezt tökéletesen 
tükrözik a parlamenti választásokon elért eredmények. 2008 óta nem ka-
pott ennyi szavazatot parlamenti választáson az RMDSZ Marosvásárhe-
lyen, Maros megyében minden negyedik szavazat városunkból érkezett.  

Köszönöm mindenkinek, aki hozzájárult ehhez a rekordszámú sikerhez. 
A szervezetbeli kollégáinknak, önkénteseinknek, nyugdíjasszervezetünk- 
nek, valamint történelmi egyházainknak, szavazóbiztosainknak és nem 
utolsósorban Önöknek, marosvásárhelyieknek, akik nélkül mindez nem 
sikerült volna!  

Kovács Mihály Levente,  
az RMDSZ marosvásárhelyi szervezetének elnöke 

Az RMDSZ-re leadott szavazatok  
aránya a megyében 

A Marosvásárhelyen leadott szavazatok aránya

Választási incidensek az országban  
A parlamenti választások napján 343 választási incidensről 
érkezett bejelentés a rendőrséghez – közölte hétfőn a bel-
ügyminisztérium szóvivője. 

Monica Dajbog beszámolója szerint a 343 bejelentés közül 175 meg-
alapozott volt, 26-nak a kivizsgálása még folyamatban van, 142 alapta-
lannak bizonyult. Mivel nem tartozott a belügyi szervek hatáskörébe, öt 
bejelentést a Központi Választási Irodának (BEC), további ötöt a megyei 
választási irodáknak továbbítottak.  

A következő megyékben jelentették a legtöbb incidenst: Botoşani – 
20, Dâmboviţa és Dolj egyenként 17, Buzău, Olt és Prahova egyenként 
16 – számolt be a szóvivő. 

A hatóságok 78 esetben szankcionáltak figyelmeztetéssel, és 52 pénz-
bírságot szabtak ki összesen 157 ezer lej értékben; 86 lehetséges bűncse-
lekmény ügyében indult vizsgálat. 45.500 rendvédelmi dolgozó teljesített 
szolgálatot országszerte a parlamenti választások napján – mondta Daj-
bog.  

Maros megyében az RMDSZ győzött 
A bajban össze tudunk fogni 

Köszönettel tartozunk a szava-
zóknak. Összetartó és egységes a 
Maros megyei magyar közösség, s 
ha érzi, hogy szükség van arra, 
hogy összezárjunk, akkor ezt azon-
nal megteszi. Büszke vagyok arra, 
ahogy Maros megye szerepelt. 
Utoljára 2004-ben, vagyis húsz 
évvel ezelőtt kaptunk ennél több 
szavazatot. 

Amikor nagy a baj, bizonyítjuk, 
hogy össze tudunk fogni. Nincs el-
lentét, nincs ellenségeskedés, nincs 
széthúzás, képesek vagyunk félre-
tenni mindent, és a közös jövőnkért 
cselekedni. Együtt tervezünk. Biz-
tosítok mindenkit: értjük az üzene-
tet, méltók leszünk a bizalomra. 
Mert ez az eredmény nemcsak fel-
jogosít, hanem felelőssé is tesz több 
százezer ember jövőjéért! 

Szeretnék köszönetet mondani az 

önkénteseknek, a kampánystábnak, 
az RMDSZ minden egyes tagjának, 
aki lejárta a lábát azért, hogy ezt a 
sikert elérjük. 

Szeretnék köszönetet mondani a 
sajtó képviselőinek is a korrekt tá-
jékoztatásért és a jó együttműködé-
sért. Köszönjük, hogy valahányszor 
hívtuk Önöket, eljöttek, meghall-
gattak, és továbbították üzenetünket 
a Maros megyei közösségnek. 

Az egyértelmű, hogy a megyé-
ben az RMDSZ győzött, csaknem 
40%-át szerezte meg a szavazatok-
nak, és továbbra is a legerősebb po-
litikai alakulat. Ez azt bizonyítja, 

hogy a magyar közösség megkerül-
hetetlen minden téren.  

Ami az eredményeket illeti, az 
már látszik, hogy az erőnket a me-
gyében sikerült megőrizni. A szá-
mok azt mutatják, hogy két évtizede 
nem szavaztak ennyien az RMDSZ 
listáira, mint vasárnap.  

A képviselőházi listára 91.373 
szavazatot (39,12%) kapott a szö-
vetség, 37 ezerrel többet, mint 4 
évvel ezelőtt.  

A szenátusi listára 91.500 szava-
zatot (39,15%) kapott az RMDSZ, 
34 ezerrel többet, mint 2020-ban. 
Ez mindkét esetben csaknem 60%-
os növekedést jelent a négy évvel 
ezelőtti számokhoz képest. Ez na-
gyon nagy eredmény, de nagyon 
nagy felelősség is. Ezt a felelőssé-
get értjük, és alázattal, szorgalmas 
munkával igyekszünk viselni. 

Az RMDSZ országos eredmé-
nyeinek vonatkozásában az látszik, 
hogy minden ötödik-hatodik szava-
zat Maros megyéből érkezett, amire 
szintén büszke lehet minden Maros 
megyei ember, hiszen a közösség 
sikeréhez ennyit tettünk hozzá. 

Az RMDSZ tapasztalt és szak-
mailag felkészült Maros megyei 
csapata továbbra is ott lesz a parla-
mentben! Novák Levente és Csá-
szár Károly személyében két 
szenátora, Csép Éva Andrea és Vass 
Levente személyében két képvise-
lője lesz a Maros megyei magyar 
közösségnek a törvényhozásban. 

Markó Attila a szórvány képviselő-
jeként fogja erősíteni a Maros me-
gyei csapat munkáját. A negyedik 
helyen levő Kolcsár Károly beju-
tása a szavazat-visszaosztást köve-
tően derül ki. Nem mondtunk le 
róla. 

Aggasztónak és komoly figyel-
meztetésnek vesszük, hogy a me-
gyében minden ötödik szavazatot a 
szélsőséges pártok szereztek meg.  

Az RMDSZ viszont az emberek 
akaratából elég erős lesz ahhoz, 
hogy a magyarellenességnek gátat 
vessen a megyében, és reméljük, a 
törvényhozásban is. 

Biztosítani szeretnénk mindenkit 
arról, hogy a megyében történő fej-
lesztések, beruházások, modernizá-
lások ügyében, minden, a 
megyében történő kezdeményezés-
ben az RMDSZ partner lesz, amivel 
az itt élő emberek mindennapjait 
jobbá, könnyebbé tudjuk tenni. Ez 
érvényes a parlamenti képviseletre, 
de érvényes mind a megye, mind 
Marosvásárhely vonatkozásában. 

A munka ennek érdekében most 
kezdődik, a következő választási 
évig van bő három év, amit zavarta-
lanul, politikai játszmák nélkül erre 
tud mindenki szánni. 

Sem a kormányalakítás, sem az 
államelnök-választások kapcsán ta-
lálgatásokba, spekulációkba nem 
kívánunk bocsátkozni, a Szövetség 
Állandó Tanácsa hétfőn délután ülé-
sezik Kolozsváron, az ott születő 
döntést a szövetségi elnök ismer-
tetni fogja, a Maros megyei szerve-
zet ehhez fog alkalmazkodni. 

Az RMDSZ feladata továbbra is 
az, hogy a magyar közösség érde-
keit érvényesítse a törvényhozásban 
és kormányon is. Ez a következő 
nagy feladat. 

Maros megye most újra bebizo-
nyította, hogy ha kell, a magyar kö-
zösség képes összefogni. Ez a siker 
a közös eredményünk. Egyértelmű 
üzenetet küldtünk: nem félünk ki-
állni magunkért, és nem hagyjuk, 
hogy a jövőnkről mások döntsenek. 

Köszönjük, Maros megye! A 
jövő a mi kezünkben van.  

Csibi Attila Zoltán,  
az RMDSZ Maros megyei  

szervezetének elnöke 

2024. december 3., kedd ____________________________________________ VÁLASZTÁS 2024 __________________________________________________ NÉPÚJSÁG 7 

A párt neve       Szavazatszám    Százalék 
 
1. Romániai Magyar Demokrata Szövetség 25.809      41,15 
2. Szociáldemokrata Párt (PSD)   8.996      14,34 
3. Mentsétek Meg Romániát Szövetség (USR)   6.956      11,09 
4. Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR)   6.805      10,85 
5. Nemzeti Liberális Párt (PNL)   5.440        8,67

Fotó: Nagy Tibor 



Napvilágot látott a Samsung Galaxy S25 egyik teszteredménye, amelyből arra lehet kö-
vetkeztetni, hogy az új modellcsalád legkisebb tagja több memóriát fog kapni, mint a jelenleg 
piacon levő Galaxy S24. 

Még csak december elején járunk, tehát bő egy hónap van addig, hogy a Samsung bemu-
tassa új készülékeit, azonban ahogy közeledik a hivatalos bemutató, úgy egyre több infor-
máció kerül a nyilvánosság elé. Az egyik ilyen, hogy az S25 Ultra teljesítménye lenyűgöző 
lesz, sőt minden konkurens tarthat tőle, de arról is érkezett már információ, hogy a dél-koreai 
gyártó nem vár január közepéig, hanem az új év elején lerántja a leplet az új szériáról. 

Nemrég pedig a modellcsalád legkisebb tagjáról érkezett egy érdekes információ. Már 
maga a tény is érdekes, hogy a Samsung nem a zászlóshajó telefonjáról szivárogtat „vélet-
lenül” információkat, hanem a belépő modellről, de ettől most tekintsünk el. A lényegi részlet 
az, hogy az X közösségi oldalra került fel egy kép egy benchmarktesztről, amit a Galaxy 
S25-ön végeztek el, ez pedig azt mutatja, hogy a készülékbe 12 GB RAM kerül, ami egy 
komoly előrelépés a Galaxy S24 8 GB RAM-jához képest. Az viszont nem derül ki a tesztből, 
hogy az alapmodell megkapja-e a Qualcomm processzorát, vagy az Exynos kerül bele, eset-
leg a kínai MediaTek processzor. Nagy valószínűséggel biztos válasz csak egy hónap múlva 
lesz, amikor hivatalosan is bemutatja a Samsung az új modellcsaládot.

Steve Jobsnak tulajdonítják azt a mondást, 
hogy az embereknek olyan dolgot kell adni, 
amire szükségük van, de nem tudják, hogy 
kell nekik. Ez a mondat pedig tökéletesen 
igaz az iPhone-ra, 2007-ben mutatta be a vál-
lalat alapítója és akkori vezetője az Apple 
első telefonját, az iPhone 2G-t. Érdemes 
szem előtt tartani, hogy akkoriban még 
egyáltalán nem volt divatja az érintőképer-
nyőnek, sőt bizonyos értelemben a – mára 
már nem is létező – BlackBerry jelentette a 
csúcsot, amelynek teljes fizikai billentyűzete 
volt, ezt másolta nagyon sok más gyártó is. 
Úgy festett a 2000-es évek második felében, 
hogy ez lesz az irány, ez a jövő technológi-
ája. Senki nem gondolta volna, hogy az ak-
koriban csak „simogatós telefonok” néven 
emlegetett készülékek fogják rövid időn 
belül uralni a teljes piacot. Tévedés ne essék: 
nem az iPhone volt az első érintőképernyős 
mobiltelefon, de akkortájt minden más 
gyártó készüléke sokkal rosszabb volt, ame-
lyeket szó szerint erővel kellett nyomni, il-
letve a hidegben nem mindig működtek. Az 
Apple egy teljesen más technológiával állt 
elő, amelynek köszönhetően sikertörténet 
lett az érintőképernyő, illetve az iPhone. Sőt, 
hosszú évekig a piac többi szereplője csak 
kullogott az Apple mögött, egyikük sem 
tudta igazán felvenni vele a versenyt, az  
iPhone volt a telefon. Ennek viszont már rég 
vége, és szép lassan az almás vállalat tele-
fonja veszíti el azt a patinát, ami egykoron 

hozzá tartozott. Így aztán nem csoda, hogy a 
vállalatnak szüksége lenne egy újabb nagy 
dobásra, egy olyan nagy dobásra, mint ami-
lyen az iPhone volt 2007-ben. 

Hiába jobbak a pénzügyi eredmények Tim 
Cook idején, mint voltak Steve Jobs korában, 
valahogy mindenki az utóbbit tartja a cég 
igazi aranykorának, amikor millió dollárokat 
költöttek el arra, hogy tökéletesre csiszolják 
azt a hangot, amit a felhasználók akkor hal-
lanak, amikor leveszik a gyári fóliát a tele-
fonjukról. Nem mellesleg mind a mai napig 
az akkor kifejlesztett hang hallatszik abban 
a pillanatban, amikor egy fóliát levesznek az 
Apple-felhasználók egy almás termékről. 

Továbbá azt is látni kell, hogy az amerikai 
techóriás napjainkban is hatalmas profitra 
tesz szert az iPhone-ok eladásából, sőt ez 
adja a cég bevételének legnagyobb hányadát. 
Az Apple bevételének több mint fele szárma-
zik a telefonok értékesítéséből, ez mintegy 
200 milliárd dollár évente. Második helyen 
vannak a szolgáltatások, illetve a különféle 
tartozékok, ebből sem csekély pénzt, 100 
milliárd dollárt szednek össze, miközben az 
iPad éves szinten csak 25 milliárd dollárt hoz 
a kasszába, a viselhető és otthoni termékek 
pedig 40 milliárdot. Ezen számok láttán nem 
is csoda, hogy az Apple az utóbbi években 
folyamatosan fejlesztette és újabb termékka-
tegóriákkal (Mini, Plus, Pro, Pro Max) bőví-
tette az iPhone-t. De ezzel együtt is szükség 
lenne valami másra, valami újra. 

Ezzel kapcsolatban pedig eltér-
nek az álláspontok, hogy mi lenne 
az a termék, amivel előállhatna a 
vállalat, s ami annyira forradalmi 
és vonzó lenne, mint amilyen az 
iPhone (volt). Sokan a meglebeg-
tetett Apple autóban látták ezt az 
új terméket, viszont azt már elka-
szálták, a (méregdrága) kevert va-
lóság szemüveg sem váltotta be a 
reményeket, azaz minden jel arra 
mutat, hogy valami teljesen újnak 
kellene jönnie. Csak kérdés, hogy 
minek… 

Mark Gurman szerint az Apple-
nek soha nem lesz más olyan ter-
méke, ami elérné az iPhone 
szintjét. Elmondása szerint nehéz 
elképzelni azt, hogy valaha képes 
lesz egy olyan termékkel előállni, 
ami a vállalat bevételeinek felét adja. Hozzá 
kell tenni, hogy a jelenlegi helyzetben sem 
kell temetni az iPhone-t, elég csak az imént 
ismertetett bevételi megoszlásra gondolni, vi-
szont a telefon már nem generálja úgy az el-
adások növekedését, mint korábban. Ehhez 
pedig az is hozzátartozik, hogy az eladások 
növekedése nem jön magától, ennek elérése 
érdekében fejlesztésekre van szükség, új ter-
mékkategóriák kifejlesztésére. Az elmúlt 
években pedig sokkal inkább azt tapasztaljuk, 
hogy érdemi változás nincs az iPhone- 
ok esetében, és itt most nemcsak a formavi-
lágra kell gondolni, hanem arra is, hogy nem 
érkeznek olyan szoftveres újdonságok, ame-
lyek láttán az emberek megkívánnák az adott 
eszközt. Ez pedig oda is vezet, hogy ritkáb-
ban váltanak új telefonra, vagy csak abban az 
esetben, ha tényleg nagyon muszáj. 

Lehet beszélni az újításról és a termékpa-
letta szélesítéséről, de az tagadhatatlan, hogy 
sokkal könnyebb mondani, mint valóban 
megcsinálni! Ezzel együtt is vannak viszont 
olyan területek, amelyekre érdemes lenne fi-
gyelmet fordítson az Apple. Az egyik az 
egészségmegőrzés. Az okosórák, illetve az 
AirPodsok példájából kiindulva látszik, hogy 
a felhasználók érdeklődnek ezen terület 
iránt, tehát érdemes lenne a vállalat számára 
is nagyobb erőforrásokat fordítani ebbe az 
irányba. A másik ígéretes terület pedig az 
okosotthon lehet, amely mind nagyobb nép-
szerűségnek örvend, legalábbis a fejlettebb 
gazdaságokban, tőlünk nyugatabbra, viszont 
itthon is terjed. Az Apple pedig látja is az 

ebben rejlő potenciált, és a híresztelések sze-
rint 2025-ben egy okoskijelzőt fog bemu-
tatni, ami egyértelműen az okosotthon 
kategóriájához kapcsolódik majd. Továbbá 
ezen a területen tervben van még egy maga-
sabb kategóriás otthoni hub bemutatása is ro-
botvégtaggal, viszont ezzel kapcsolatban 
sem azt nem lehet tudni, hogy konkrétan 
mire lesz jó, sem azt, hogy mikor fog meg-
érkezni. Alighanem erre még sokat fog kel-
leni várni. 

Ugyanakkor Mark Gurman szerint az 
okosotthonokat érintő termékek mellett a je-
lenlegi kínálat fejlesztésére is nagy figyelmet 
fog fordítani a cég. A fejlesztés – Gurman 
szerint – jelenleg a gyorsabb chipeket, a vé-
konyabb kialakítást és akár az érintőképer-
nyős Maceket kellene jelentse. Továbbá ezek 
mellett már rég eljött annak is az ideje, hogy 
az Apple előálljon saját hajlítható eszközé-
vel, eszközeivel. A jelenlegi értesülések sze-
rint egy hajlítható iPhone és egy hajlítható 
iPad is kilátásban van. Mindeközben az 
egészségmegőrzés terén el kellene azt érni, 
hogy az Apple Watchok képesek legyenek 
vérnyomás- és vércukorszintmérésre, ez nem 
mellesleg egy olyan ígéret, amivel az Apple 
már régóta adós. Ha kellőképpen tudják fej-
leszteni a jelenlegi eszközeiket, akkor azok 
kölcsönösen képesek lesznek fenntartani 
egymást és az eladásokat is, ugyanis vitatha-
tatlan előnye a vállalat termékeinek a konku-
renciával szemben az ökoszisztéma, amikor 
is minden termék tökéletes kapcsolatban van 
egymással.

Samsung Galaxy S25 modellcsalád, koncepció             Forrás: TechRadar

iPhone 2G, az első iPhone Forrás: Apple 

Apple-ökoszisztéma, illusztráció        Forrás: InnocentStore

Szerkeszti: Nagy-Bodó Szilárd

Nagyon kellene az Apple-nek egy újabb slágertermék 

Komoly ugrásra készül  
a Samsung 
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Elhunyt hétf n 11.30 órakor a  
Steaua Bukarest Bajnokcsapatok Eu-
rópa Kupáját (BEK) nyert futballcsa-
patának kapusa, Helmuth Duckadam. 
A kétszeres román bajnok (1985, 
1986) 65 éves volt, a bukaresti Kato-
nai Kórházban kezelték, ahová hátfáj-
dalmai miatt vitték be.  

Helmuth Duckadam 1959. április 
1-jén született az Arad megyei Szem-
lakon. A helyi csapatban kezdett ját-
szani, majd 1974-ben a Gloria Arad 
Sportiskolába került. Három évvel 
kés bb a Constructorul Aradban mu-
tatkozott be a C divízióban, egy évvel 
kés bb pedig az UTA-hoz került, ahol 
1978. szeptember 17-én, a CS 
Târgovi te elleni idegenbeli vereség 
alkalmával játszott el ször az els  
osztályban, idézte fel a News.ro. 

Az UTA-nál töltött négy szezon 
után Duckadam a Steaua Bukaresthez 
került. A „Sevilla h se” becenevet az-
után kapta, miután az FC Barcelona 
ellenében a hosszabbítás után 0-0-ra 
zárult BEK-dönt  tizenegyespárbajá-
ban kivédte Alexanco, Pedrazza, 
Alonso és Marcos büntet jét is. Ezzel 
bekerült a Rekordok könyvébe. 
Abban az évben Aranylabdára is je-
lölték, azonban csak nyolcadik lett a 
rangsorban. 

Még abban az évben, amikor a  
Steauával megnyerte a BEK-et, Duc-
kadamnak megm tötték a jobb karját, 
emiatt 27 évesen kénytelen volt visz-
szavonulni a futballtól. Annak idején 
azt rebesgették, hogy konfliktusba ke-
rült a kommunista diktátor, Nicolae 
Ceau escu fiával, aki megl tte. Ezt 
azonban sohasem er sítették meg. 
Ehelyett úgy tudni, hogy egy banális 
baleset okozta a vesztét: a barátaival 
tábort z mellett lazító Duckadam 
megcsúszott a füvön, és a jobb karjára 
esett, amely rövidesen elszínez dött, 
majd mivel er s fájdalmai lettek, kór-
házba szállították. Kiderült, hogy vér-
rög képz dött, amely elzárta a 

keringését, emiatt m teni kellett. Az 
orvos, aki megoperálta, már akkor je-
lezte, hogy a probléma ezzel nincs 
megoldva, tíz év múlva újabb beavat-
kozásra lesz szüksége. Ez végül tizen-
két évvel kés bb történt meg. 
2009-ben ismét kés alá feküdt, hogy 
három évvel kés bb újabb beavatko-
zást legyen kénytelen elszenvedni. Az 
ezután következ  átfogó kivizsgálás 
nyomán megállapítást nyert, hogy 
komplex m tétre van szüksége, 
amely végül kilenc órát tartott. Utol-
jára idén szeptemberben operálták 
meg. A betegsége kapcsán nemrégi-
ben azt nyilatkozta, hogy naponta 18-
22 orvosságot kell beszedjen, amire 
évente 5000-8000 euró közötti össze-
get kénytelen elkölteni, közölte a Di-
giSport. 

Helmuth Duckadam összesen 133-
szor játszott az A osztályban, illetve 
13-szor a Románia-kupában és kilenc 
BEK-mérk zésen is pályára lépett. A 
román válogatottban kétszer szere-
pelt. Az utóbbi id ben televíziós szak-
ért ként vállalt feladatot a 
DigiSportnál. Utolsó szereplése a 
múlt heti, FCSB – Olimpiakosz Eu-
rópa-ligás mérk zés (0-0) el tt volt, 
amikor telefonon kapcsolódott be a 
m sorba. (f.)

A negyedik világbajnoki címét egy hete Las Vegasban be-
biztosító Max Verstappen, a Red Bull holland versenyz je 
nyerte a Forma–1-es Katari Nagydíjat vasárnap Dohában. A 
27 éves pilótának ez az idei kilencedik és pályafutása 63. fu-
tamgy zelme. 

Verstappen mögött Charles Leclerc, a Ferrari monacói ver-
senyz je ért célba másodikként, míg a dobogó alsó fokára 
Oscar Piastri, a McLaren ausztrál pilótája állhatott fel. 

Közvetlenül a rajt után a pole pozícióból startoló brit  
George Russell (Mercedes) sokat veszített, az els  kanyar-
kombinációban ugyanis Verstappen, valamint Lando Norris 
(McLaren) is meg tudta el zni. 

A száguldás azonban nem folytatódhatott teljes tempóval, 
mert a mez ny hátsó részében történt ütközés nyomán nagy 
mennyiség  törmelék került a pályára, és az összetört ver-

senyautók a bukóteret foglalták el, ezért a pályára hajtott a 
biztonsági autó. 

A Safety Car az ötödik körben engedte útjára a mez nyt, a 
sorrend pedig az élen nem változott: Verstappent Norris ül-
dözte, harmadikként Russell következett. 

A 24. körben Russell hajtott a bokszba kerékcserére az él-
mez nyb l els ként, de a Mercedes szerel i hibáztak a jobb 
hátsó abroncsnál, így a brit versenyz  sok id t veszített. 

Nem sokkal kés bb az egyik Williamsr l a célegyenesben 
lerepült a tükör, amelyre Valtteri Bottas (Sauber) ráhajtott, 
így törmelék szóródott szét, ezeken átszáguldva Lewis Ha-
milton (Mercedes) és Carlos Sainz Jr. (Ferrari) is defektet ka-
pott. A versenyirányítás ezért újra a pályára küldte a 
biztonsági autót, így Verstappen és Norris az els  két helyr l 
azonnal a bokszba hajtott kerékcserére. 

A verseny a 40. kört l folytatódhatott korlátozás nélkül, 
ekkor a sorrend Verstappen, Norris, Leclerc volt a dobogót 
ér  pozíciókban. Nem tartott azonban egészen egy körig a 

viadal, újra jött a Safety Car, mert Nico Hülkenberg (Haas) 
kicsúszott és a sóderágyban ragadt. 

A következ  újraindítás a 44. kör elején történt, Verstappen 
magabiztosan meg rizte a vezetést, mögötte Norris és Lec-
lerc érkezett, de a brit versenyz  10 másodperces, a bokszut-
cában letöltend  id büntetést kapott, mert sárga zászlós 
figyelmeztetés alatt nem lassított eléggé. 

Norris így a mez ny végére került, Verstappen gy zelmét 
pedig innent l semmi nem veszélyeztette, a második helyen 
Leclerc, a harmadikon Piastri száguldott. 

A leintésig Norrisnak sikerült feljönnie a 10. helyre, és 
megfutotta a leggyorsabb kört is, így két világbajnoki pontot 
sikerült szereznie. A konstrukt ri vb-címért így az idény 
utolsó versenyén az egyel re éllovas McLaren küzd majd 
meg a Ferrarival. 

A vb a hét végén az Abu-Dzabi Nagydíjjal zárul. 

Verstappen nyerte a Katari Nagydíjat

Elhunyt a „sevillai h s”,  
Helmuth Duckadam

Montenegró ellen nem sikerült a bravúr: 
vesztett Románia az Eb-n
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Montenegró válogatottja 27-25-re nyert Romá-
nia ellen a n i kézilabda Európa-bajnokság cso-
portkörének második fordulójában vasárnap 
Debrecenben. 

Mindkét együttes megnyerte els  találkozóját, 
az egymás elleni összecsapást pedig a monte-
negróiak kezdték jobban (7-2). A románok az 
els  negyedórához közeledve zárkóztak fel, a 
vezetést is átvették, ám egy 6-0-s sorozattal 
ismét ellépett Montenegró (14-9). 

A második félid ben három találatnál közelebb 
egészen a hajráig nem engedte riválisát a Suzana 
Lazovic vezette montenegrói alakulat. Ekkor is 
csupán két gólra zárkóztak fel a románok, akik-
nek így nem sikerült megismételniük a csehek el-
leni bravúrt – emlékezetes módon az els  
csoportmeccsen hatgólos hátrányból jött vissza, és 
nyert végül a Florentin Pera irányította együttes. 

Az újabb két pont megszerzésével Monte-
negró fontos lépést tett a középdönt be jutásért. 
A román együttes ugyanakkor egy gy zelmet és 
egy vereséget számlál a Szerbia elleni mérk zés 
el tt, amelyt l ugyancsak függ a kvalifikáció 
kérdése. A találkozót ma este 7 órai kezdettel 
rendezik (TV: DigiSport 1). 

A csoportok els  két helyezettje lép a középdön-
t be, a B jel  kvartettb l érkez k a magyar érde-
keltség , szintén debreceni A csoport 
továbbjutóival találkoznak majd, ugyancsak a 
F nix Arénában.

Nagyvárad sem tudott szettet lopni
Három hét után lépett ismét pályára a CSU Medicina 

n i röplabdacsapata az A2 osztály Nyugati csoportjában, 
miután az el z  fordulóban szabadnapos volt. A mostani 
vendége, a Nagyváradi CSU sem tudott játszmát sze-
rezni ellene, így a csoportot továbbra is úgy vezeti, hogy 
nem veszített szettet. 

A marosvásárhelyi együttes kezd  emel je nélkül lé-
pett pályára. Alexandra Baba  hiányában a mindössze 17 
éves, magyar–román kett s állampolgárságú Deona Pri-
cop látta el a posztot, amivel tovább csökkent a csapat 
amúgy is alacsony átlagéletkora. Ez a hiány azonban nem 
akadályozta meg a csapatot a biztos siker megszerzésé-
ben. Csupán az els  játszma elején t nt úgy, hogy az el-
lenfél megszorongathatja a házigazdákat, ám a vendégek 
ekkor is inkább a marosvásárhelyiek hibáiból szereztek 
pontokat. 12:12 után azonban megtört az egyensúly, Baj-
gyuk nyitásaival nem tudott mit kezdeni az ellenfél, és a 
Medicina tíz pontot szerzett zsinórban. A tizenegyediket 
pedig azért nem, mert hosszú volt a szerva. 

A folytatásban is többnyire az történt a pályán, amit 
Bokor István tanítványai akartak, a szakvezetésnek 
pedig lehet sége nyílt arra, hogy a teljes kispadnak több 
labdamenetnyi játéklehet séget biztosítson. 

A bajnokság alapszakaszának els  feléb l már csak 
egy mérk zése van hátra a Medicinának, amely decem-
ber 12-én a sereghajtó és pont nélküli Temesvári CFR 
vendége lesz. Az idén ezenkívül még egy mérk zést ját-
szik a marosvásárhelyi csapat, a Corona II Brassó ottho-
nában. (bálint) 

Fotó: a Román Olimpiai és Sportbizottság  
közösségi oldala

A montenegrói Tanja Ivanovic (bal) és a román Angela tefania Stoica. 
Fotó: MTI/Czeglédi Zsolt

Fotó: az F1 közösségi oldala

A vb-pontversenyek állása  
* versenyz k: 1. Verstappen 429 pont – már világbaj-

nok, 2. Norris 349, 3. Leclerc 341, 4. Piastri 291, 5. Sainz 
272, 6. Russell 235, 7. Lewis Hamilton (brit, Mercedes) 
211, 8. Sergio Pérez (mexikói, Red Bull) 152, 9. Alonso 
68, 10. Nico Hülkenberg (német, Haas) 37, 11. Gasly 36, 
12. Cunoda Juki (japán, RB) 30, 13. Lance Stroll (kanadai, 
Aston Martin) 24, 14. Esteban Ocon (francia, Alpine) 23, 
15. Kevin Magnussen (dán, Haas) 16, 16. Alexander Albon 
(thaiföldi, Williams) 12, 17. Daniel Ricciardo (ausztrál, 
RB) 12, 18. Oliver Bearman (brit, Ferrari/Haas) 7, 19. 
Franco Colapinto (argentin, Williams) 5, 20. Liam Lawson 
(új-zélandi, RB) 4, 21. Csou 4  

* csapatok: 1. McLaren 640 pont, 2. Ferrari 619, 3. Red 
Bull 581, 4. Mercedes 446, 5. Aston Martin 92, 6. Alpine 
59, 7. Haas 54, 8. RB 46, 9. Williams 17, 10. Sauber 4.

Eredményjelz  
Forma–1-es Katari Nagydíj (57 kör, 308,611 km) 
* pontszerz k: 1. Max Verstappen (holland, Red Bull) 

1:31:05.323 óra, 2. Charles Leclerc (monacói, Ferrari) 
6.031 másodperc hátrány, 3. Oscar Piastri (ausztrál, McLa-
ren) 6.819 mp h., 4. George Russell (brit, Mercedes) 
14.104 mp h., 5. Pierre Gasly (francia, Alpine) 16.782 mp 
h., 6. Carlos Sainz Jr. (spanyol, Ferrari) 17.476 mp h., 7. 
Fernando Alonso (spanyol, Aston Martin) 19.867 mp h., 
8. Csou Kuan-jü (kínai, Sauber) 25.360 mp h., 9. Kevin 
Magnussen (dán, Haas) 32.177 mp h., 10. Lando Norris 
(brit, McLaren) 35.762 mp h. 

* leggyorsabb kör: 1:22.384 perc (Lando Norris, McLa-
ren, 56. kör) 

* pole pozíció: Russell 

Televíziós közvetítések a Románia-kupából 
Labdarúgó Románia-kupa, csoportmérk zések: 
* 14.00 óra: Resicabányai CSM – Sepsiszentgyörgyi Sepsi OSK 
* 17.00 óra: Nagyszebeni Hermannstadt – Konstancai FCV Farul 
* 20.45 óra: CS Afuma i – Bukaresti Rapid 1923 
Mindhárom mérk zést a DigiSport 1 és a Prima Sport 1 televízió közvetíti. 

Eredményjelz  
N i röplabda A2 osztály, Nyugati cso-

port, 5. forduló: Nagyváradi CSM – Te-
mesvári Politehnica 2:3, Temesvári CSM 
– Karánsebesi CSM 0:3, Brassói Corona II 
– Nagybányai Mara Volei 3:1  a CSU Me-
dicina állt  6. forduló: Karánsebesi CSM – 
Brassói Corona II 3:0, Temesvári Politeh-
nica – Temesvári CSM 3:0, CSU Medicina 
– Nagyváradi CSU 3:0, a Nagybányai 
Mara Volei állt.

Jegyz könyv 
N i röplabda A2 osztály, Nyugati cso-

port, 6. forduló: Marosvásárhelyi CSU Me-
dicina – Nagyváradi CSU 3:0 (25:13, 
25:17, 25:19). 

Marosvásárhely, Pongrácz Antal sport-
csarnok. Vezette: Mircea Batin (Nagybá-
nya), Mihai Husa (Kolozsvár). 

CSU Medicina: Nedelcu, Pricop, Tar a, 
Codreanu, Bajgyuk, Buran. Liberó: Pogor 
(Dan). Cserék:  Parasca, Nagy Elíz, Pria, 
Cebotari, B dan. 

Nagyvárad: Nistor, Keresztesi, Nagy 
Nóra, Busuioc, Pura, Breban. Liberó: Bik-
falvi (Haidu). Cserék: Cre , D niloaia, Tin-
c u, Slavi a, Gagyi.



Egymillió fajt fenyeget  
a kihalás veszélye 

Az egyik meghívott Juhász 
Árpád, a jövőre 90. születésnapját 
ünneplő, számos tudományos cik-
ket, illetve az MTVA archívumában 
elérhető mintegy 100 filmet is ké-
szítő geológus volt, aki világjárása 
során 100 ezer fényképet készített, 
melyek közül eddig 40 ezret sike-
rült digitalizálni. Juhász Árpád el-
mondta, hogy az öt évvel ezelőtt 
véget ért kutató jellegű munkája 
során számos helyen volt szemta-
núja a klímaváltozás miatt bekövet-
kező drámai természeti jelenségek- 
nek. 

A geológus Kelet-Afrikában 
szerzett tapasztalatait is megosz-
totta, amikor elmondta, hogy azo-
kon a területeken a kiszáradást 
követően teljesen eltűnt a víz, a te-
rület elsivatagosodott, és emiatt a 
népcsoportok élete, életmódbeli 
szokásaik teljesen átalakultak. Ju-
hász Árpád ismertetése szerint elő-
ször 1963-ban jutott el gleccse- 
rekhez, amelyekről számos doku-
mentumértékű fotót készített, majd 
ezt követően ezekre a területekre 
több ízben visszatért, és ekkor nem-
csak azt lehetett lemérni, hogy 
mennyivel rövidült le egy gleccser, 
hanem pontosan ki lehetett szá-
molni a jégtömeg olvadásának  
mértékét is. Még egy olyan, világ-
viszonylatban jelentéktelennek szá-
mító gleccser, mint a Pasterze is 
1850 óta mintegy másfél milliárd 
köbméternyi jeget veszített el, ami 
ezután olvadékvízzé vált, a grön-
landi vagy alaszkai gleccserek olva-
dása pedig akár morfogenetikus 
változásokat is tud okozni – hang-
súlyozta a geológus. Juhász Árpád 
elmondta: repülőgépről jól lehetett 
látni, hogy az Alaszka és Kanada 
északi részein elterülő gigantikus 
gleccserek egyikének jelentős olva-
dása 2 évvel azelőtt akkora tör- 
meléket rakott le, hogy az meg- 
változtatta az olvadékvíz lefolyását 
is. 

Áder János erre reflektálva úgy 
fogalmazott, hogy ennek az olva-
dásnak a következtében egy termé-
szetes gát képződött. A korábbi 
államfő személyes élményeként 
osztotta meg, hogy Svájcban 35 
évvel ezelőtt a gleccser tetején lehe-
tett sétálni úgy, hogy ahhoz csupán 
3 lépcsőfoknyit kellett feljebb lépni, 
miközben ma már 500 lépcsőfokot 
kell megtenni ahhoz, hogy elérjük a 
jég felszínét. 

Juhász Árpád ehhez hozzáfűzte, 
hogy kutatói világjárásának egyik 
leglátványosabb jelenetét Grönlan-
don élte meg, amikor olyan több 
millió tonnás jégszilánkok érkeztek 
a fjordokhoz, amelyek ezt követően 
csak extrém dagály esetén tudtak 
kiúszni az Atlanti-óceánra. 

Áder János szerint teljesen vilá-
gos, hogy a klímaváltozás a jég 
visszahúzódása, a gleccserek fo-
gyatkozása révén is szembetűnő. A 
geológus elmondta: az ő szakmája 
erre nem feltétlenül ad választ, 
ugyanakkor megemlítette, hogy 
magasan kvalifikált kutatók to-
vábbra is nemcsak szkeptikusak, 
hanem ingerülten zárják ki annak 
lehetőségét, hogy az emberiség által 

kibocsátott szén-dioxidnak (CO2) 
van-e szerepe a klímaváltozásban. 
Juhász Árpád szerint józan ésszel 
kizárható, hogy az emberiség által 
a légkörbe évente kibocsátott  
mintegy 36 milliárd tonna CO2 ne 
játsszon szerepet a klímaváltozás-
ban. 

Áder János elmondta: mérések 
bizonyítják, hogy jelentősen nőtt a 
kibocsátott CO2-koncentráció, 
amely többek között a földfelszíni 
hőmérséklet emelkedésére, a tenge-
rek hőmérsékletének változására és 
a savasodására is hatással van. A 
volt államfő szerint az emberi tevé-
kenység, illetve a biodiverzitás 
csökkentését figyelembe véve je-
lenleg az úgynevezett „hatodik  
kihalási hullámnak” vagyunk  
szemtanúi, ebben az embernek ko-
moly szerepe van, ugyanakkor le-
szögezte azt is, hogy eddig 
valamennyi kihalási hullám után új 
élet kezdődött. 

A még megmaradt őserdők öko-
szisztémáiban milliós számban van-
nak alacsonyabb rendű élőlények, 
amelyek a biodiverzitásnak ugyan-
olyan részei, mint egy emlős vagy 
egy hal – mondta Juhász Árpád. 

Áder János erre úgy reagált, hogy 
fiatalokat is tanít arra, hogy az er-
dőben nemcsak a fák vannak, 
hanem például a földfelszín alatt élő 
gombák, amelyek segítik a táp-
anyagfelvételt vagy a fák gyógyu-
lását. A beszélgetés résztvevői 
egyetértettek abban, hogy nemcsak 
a jegesmedvék vagy a madarak 
vannak veszélyben, hanem a csak 
mikroszkóp alatt látható állatok is.  

Alkalmazkodás  
és szemléletváltás  

Alkalmazkodásra és szemlélet-
váltásra van szükség a klímaválto-
zás korában – hangsúlyozta Áder 
János. Szemléletváltásra a „túlfo-
gyasztás”, a „dobd el kultúra” miatt 
van szükség, az alkalmazkodás 
pedig a melegedő, egyre aszályo-
sabb időjárás miatt szükséges – 
hangsúlyozta a volt államfő.  

Rácz Lajos klímatörténész, a 
Szegedi Tudományegyetem Juhász 
Gyula Pedagógusképző Karának 
egyetemi tanára a podcastban a 
szemléletváltozással kapcsolatban 
azt mondta: nem hisz a kampányok-
ban, csak az „aprómunkában”. Az 
iskolai tananyagban, a tömegtájé-
koztatásban, a közbeszédben kell fi-
gyelmeztetni a túlfogyasztás 
veszélyeire, de tisztában kell lenni 
azzal is, hogy a túlfogyasztás mö-
gött ott van a „marketingipar”, 
amely „kemény ellenfél” – jegyezte 
meg, majd hozzáfűzte: azokat a tár-
sadalmakat, amelyek szegények, il-
letve még sokan emlékeznek a 
szegénységre, nehéz rábeszélni 
arra, hogy ne fogyasszanak. 

Rácz Lajos az alkalmazkodással 
kapcsolatban azt emelte ki: kérdés, 
hogy „milyen alkalmazkodási kapa-
citásunk van”, kik maradnának élet-
ben. Példaként megjegyezte: a 
vizsgálatok szerint katasztrófahely-
zetben a hajléktalanoknak jobbak a 
túlélési esélyeik. A szakember, aki 
fordítója a nemrégiben megjelent 
Klíma és társadalom Európában – 
Az utolsó ezer év című kötetnek, ki-

fejtette: a Föld geológiai élettarta-
mának 90 százaléka idején nem vol-
tak sarki jégsapkák. Jelenleg pedig 
– egy kis jégkorszak után – a klíma-
változás korában élünk. A kis jég-
korszak a 14. századtól a 19-20. 
század fordulójáig tartott, a felme-
legedés a század közepén megtor-
pant, aztán újraindult. 

Az 1980-as évek végén történt 
valami, és az addig is érzékelhető 
folyamat egy másik sebességbe 
kapcsolt, felgyorsult. A felmelege-
dés felgyorsulása 98,5 százalékban 
emberi tevékenység eredménye. 
„Nyolcmilliárdan vagyunk”. Egy 
indiai tudós szerint technika nélkül 
a Föld 10 millió embert tud eltar-
tani. Ennek a folyamatnak a vesz-
tese a mediterrán térség, nyertese 
pedig Skandinávia. A Kárpát-me-
dence a kettő között van – fűzte 
mondta többek között a tudós, majd 
adatokkal igazolta, hogy a görögor-
szági, dél-spanyolországi, dél-
olaszországi bortermelés gondban 
van. Magyarország régiói pedig kü-
lönböző ellenálló képességűek. Az 
Alföldön már érezhető a csapadék 
csökkenése, Szegeden 2-3 éve 275 
milliméter csapadék esett, ez már 
félsivatagos klíma. Ugyanakkor a 
Dunántúl „jobban bírja” – mondta a 
szakember. 

Áder János elmondta: már 15 éve 
arról beszélt magyar borászokkal, 
hogy toszkán szőlőfajtákat érdemes 
telepíteni, mert az ottani éghajlat 
várható Magyarországon is, s ez 
más növényfajtákra is igaz. Már két 
évszakos ország vagyunk, a tavasz 
és az ősz szinte csak az április és az 
október – fűzte hozzá. 

Új és őshonos növényfajták 
is megjelenhetnek 

Óriási az igény termesztésbe be-
vonható növényfajokra és -fajtákra 
Magyarországon – mondta Baktay 
Borbála, a Nemzeti Biodiverzitás- 
és Génmegőrzési Központ főigaz-
gatója Áder János volt államfő pod-
castjában. A főigazgató azzal 
kapcsolatban beszélt erről, hogy 
Áder János, a Kék Bolygó Klíma-
védelmi Alapítvány kuratóriumi el-
nöke megemlítette: az ENSZ 
élelmezésügyi és mezőgazdasági 
szervezete, a FAO által közzétett 
elemzés szerint a világ élelmezésé-
nek 75 százalékát 12 növény és 5 
állatfaj biztosítja, így a klímavál- 
tozás sebezhetővé teszi az élelmi- 
szerellátást. 

A főigazgató jelezte, a világon 
12, Magyarországon 4 növényfajról 
van szó a termőterületeket tekintve, 
és egy másik FAO-jelentésből 
idézve rámutatott arra, hogy az el-
múlt száz évben használt növény-
fajták 75 százaléka kikerült a 
termesztésből. A szakember kö-
zölte, rengeteg megkeresést kapnak, 
és dolgoznak is azon, hogy megta-

lálják olyan, már termesztett növé-
nyek fajtáit, valamint magyaror-
szági termesztésben nem létező 
vagy kis arányban előforduló fajo-
kat, amelyek termeszthetők vagy az 
agrotechnikai rendszer átalakítása 
révén termeszthetők lehetnek. Kie-
melte, ez alapvetően a nemesítők 
feladata lenne, de ezt a génbank „ki-
csit magára vállalta”, és elkezdett 
faj- és fajtabejelentéseket tenni, elő-
készíteni. 

Baktay Borbála elmondta, a vilá-
gon mintegy 1700 génbank van; a 
Tápiószelén működő Nemzeti Bio-
diverzitás- és Génmegőrzési Köz-
pontot az első húszba sorolják a 
gyűjteménye nagyságát tekintve, 
mivel 1200 növényfaj 57 ezer fajtá-
jának 130 ezernél is több mintáját 
őrzi. Áder János hozzátette, nem a 
világ másik végéről hoznak ide nö-
vényi magokat, hanem azokat tart-
ják vagy őrzik, amelyek a 
Kárpát-medencében vagy Magyar-
országon megteremtek, őshonosok 
voltak. Példaként hozta fel, hogy 
több mint 8000-féle búzát őriznek a 
magyarországi génbankban. Baktay 
Borbála megjegyezte, az intézmény 
búzagyűjtménye „tizenvalahánya-
dik”, 4 ezer fajtából álló babgyűjte-
ménye pedig szinte egyedülálló a 
világon. A mai napig zajlanak gyűj-
tések és gyűjtőutak Magyarorszá-
gon és a környező országok 
magyarlakta területein is, a gyűjte-
mény évente több mint 150-200 új 
génbanki tétellel, tehát új fajtával 
növekszik – fűzte hozzá a főigaz-
gató. Áder Jánosnak arra a kérdé-
sére, hogy hogyan tudják megőrizni 
a magok csíraképességét, Baktay 

Borbála azt mondta, a nedvesség-
tartalmat kíméletes szárítással 4-7 
százalékra csökkentik, majd a ma-
gokat vákuumosan csomagolják, 
ezután pedig plusz 5 és mínusz 20 
Celsius-fok hőmérsékletű hűtőtáro-
lókba teszik; utóbbiban száz évig is 
csíraképesen lehet megtartani a szá-
rított magokat. Beszámolt arról, 
2013-ban kampányt indítottak 
annak érdekében, hogy hozzá lehes-
sen jutni a génbankban őrzött, az ál-
taluk mezőgazdasági, kertészeti 
tevékenységre érdemesnek talált 
fajtákhoz, tekintettel arra is, hogy 
évente 500 növény több mint 7000 
különböző fajtáját szaporítják gén-
banki, kísérleti céllal. 

Minden év februárjában közzéte-
szik a listát a növényekről, ame-
lyekből bárki választhat, és ez 
annyira célt ért, hogy az elmúlt 12 
évben megtízszereződött a génbank 
által kiküldött minták száma, köz-
tük régi fajtákból, házikerti fajták-
ból, tájfajtákból, akár paprikából, 
paradicsomból, babokból – mondta 
a főigazgató. A központ vezetője je-
lezte, emellett húsz gazdával van 
szerződésük, akik különböző gabo-
nákat és egyéb növényeket próbál-
nak ki nagyobb területen, 
kifejezetten a termesztés biztonsága 
és a termesztéstechnológia vizsgá-
lata, kialakítása céljából. 

Baktay Borbála felhívta a figyel-
met arra, hogy bár a génbank- 
ban mintegy 1200 növényfajnak a 
magjait, illetve szaporítóanya- 
gát őrzik, a szántóföldi növények  
és zöldségek, gyógy- és aroma- 
növények fajtajegyzékén kicsit több 
mint 100 növényfaj szerepel.  
„Komoly génbanki anyaguk van az 
egykor Szíriában működő, mára 
megszűnt Icarda, azaz a száraz te-
rületek nemzetközi mezőgaz- 
dasági kutatóközpontja révén, az 
onnan az 1970-es, 1980-as, 1990-es 
években hozzájuk került gyűjte-
mény ma is a szárazságtűrő növé-
nyek vizsgálati alapanyagát jelenti. 
Vannak már a világon olyan klí- 
májú területek, mint amilyenek felé 
mi haladunk, és ott is zajlik növény-
termesztés, tehát tőlük genetikai 
alapanyagot, jó gyakorlatot és szak-
mai tudást is át lehet venni. A gén-
bank nem most ébredt, már a 
2000-es évek elején elkezdett fog-
lalkozni a Homokhátság mezőgaz-
daságának, a homoktalajoknak a 
problémájával, az aszállyal, az 
aszálytűrő növények vizsgálatával, 
és azóta rengeteg tapasztalatot sze-
reztek – mondta a főigazgató. (Az 
MTI nyomán)  

Áder János, a Magyar Köztársaság volt államfője, a Kék 
Bolygó Klímavédelmi Alapítvány kuratóriumi elnöke Kék 
bolygó című podcastjának hétfőn közzétett legújabb, a leg-
népszerűbb videómegosztó portálon is elérhető adásában a 
klímaváltozás okozta környezetvédelmi kérdésekkel foglalko-
zott. Meghívott tudósokkal, bolygónkat ért átalakulásokról, 
veszélyeztetett fajokról, az új helyzethez való alkalmazkodás-
ról és szemléletváltásról volt szó.  
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Kék bolygó környezetvédelmi podcast  
A klímaváltozás hatása bolygónkon  

 Áder János, a Magyar Köztársaság volt államfője     Fotó: MTI

Olvadó jéghegyek Grönlandon, illusztráció



ADÁSVÉTEL 

ELADÓ hízott disznó. Tel. 0265/320-
382, 0740-463-935. (24564-I) 

MINDENFÉLE 

KÚTÁSÁST vállalunk géppel vagy 
kézzel. Tel. 0765-385-595. (22515-I) 

KÉSZÍTÜNK külső redőnyöket. Tel. 
0744-121-714. (24366) 

VÁLLALUNK cserépforgatást, tető-
javítást, kerítés-, kapujavítást, kinti-
benti meszelést, glettelést, bármilyen 
kisebb vagy nagyobb építkezési 
munkát. Nyugdíjasoknak 18% ked-
vezmény. Tel. 0748-087-920, Szabo 
Attila. (24382-I) 

TÁRSKERESÉS 

67 ÉVES nő korban hozzáillő barátot 
keres. Tel. 0735-116-335. (22545-I) 

ELHALÁLOZÁS 

 
Szomorú szívvel tudatjuk, hogy a 
szeretett feleség, édesanya, 
nagymama, dédnagymama, 
anyós, rokon és ismerős, 

SZÁNTÓ ERZSÉBET 
szül. Balla 

november 30-án, életének 91. 
évében elhunyt. 
Drága halottunk temetése 2024. 
december 3-án 12 órakor lesz a 
marosvásárhelyi római katolikus 
temető felső kápolnájától. Nyu-
godjon békében! 

A gyászoló család. (24561-I) 
 
 
 

Mély fájdalommal tudatjuk, hogy 
a szeretett édesapa, nagytata, 
rokon és jó barát, 

NAGY LÁSZLÓ 
november 30-án, életének 68. 
évében tragikus hirtelenséggel 
elhunyt.  
A virrasztás december 3-án 18 
órától lesz a Pax temetkezési vál-
lalat termében. Temetése decem-
ber 4-én 13 órakor a református 
temetőben. 
Emléke legyen áldott, nyugalma 
csendes! 

Gyászoló családja. (24565-I)
 

 

CUKRÁSZDÁBA ELADÓT és CUKRÁSZTERMELŐBE KARÁ-
CSONYI SZEZONRA SZEMÉLYZETET keresünk. Tel. 0745-668-
883. (68200-I) 

Szolgáltatás – Üzleti ajánlat

A hirdetési rovatban  
megjelent közlemények, 

reklámok tartalmáért  
a hirdetésfeladó vállalja  

a felelősséget!

• Romtelecom-tudakozó 
   - információ - 118-932 
   - általános - 118-800 
• Központosított ügyelet  
(Rendőrség, Tűzoltóság, SMURD,  
Csendőrség, Mentőállomás):  112 
• Rendőrség - 0265/202-305   
• SMURD (betegekkel  
kapcsolatos információk) - 0265/210-110 
• Sürgősségi szolgálat: 
   - gyermekeknek - 0265/210-177 
Marosvásárhelyi  
Polgármesteri Hivatal - 0265/268-330 
GYULAFEHÉRVÁRI CARITAS,  
otthongondozó szolgálat, 
8–16 óra között:   0736-883-110 
• Optika-Optofarm   - 0265/212-304

- 0265/312 436 
- 0265/250-120 
- 0265/263 351  

• Optolens szemsebészet - 0265/263-351 
• Dora Optics - 0733-553-976 
• Dora Medicals - 0265/212-971 
• Radiológia, echográfia 
  Dr.  Jeremiás István - 0265/222- 446 
• Prefektúra - 0265/266-801 
• DIGI - 0365/400-401 

- 0365/400-404 
• Áramszolgáltató vállalat - 0800-500-929 
  - vidék - 0265/929 

• Delgaz Grid - 0265/200-928 
- 0800/800 928 

• Aquaserv: 
- hideg víz-csatorna - 0265/215-702  
- közönségszolgálat - 0265/208-888 
- központ - 0265/208-800 

- 08008 208-888 
• Fogyasztóvédelmi hivatal - 0265/254-625 
• Vasútállomás - 0265/236-284 
• Vili Kft.: temetkezés, segélyintézés  
(0-24 óra), professzionális balzsamozás 
Nemzetközi halottszállítás - 0265/215-119  

- 0744-282-710 
• Alkony Kft. temetkezés (24 ó.)  

- 0265/263-865 
koporsók, kellékek, - 0745-606-215   
koszorúk - 0745-606-269  
és halottszállítás - 0758-047-604 
• Maros megyei RMDSZ - 0265/264-442 

- 0265/262-907 

Méltányos reklámdíj fejében  
állandó szereplője lehet 

a FONTOS TELEFONSZÁMOK  
rovatnak.  

Várjuk jelentkezését  
a 0265/268 854-es  

telefonon.

FONTOS  TELEFONSZÁMOK 

Operettekkel és filmzenékkel veszi kezdetét 
a zenei időutazás december 7-én. Duettek, 
udvarlásról és szerelemről szóló slágerek ér-
keznek 1910-től az ’50-es évekig a Duna 
zenés show-műsorának első adásában. Az 
évadindítóban 10 sláger 15 sztárfellépő fre-
netikus színpadi játékával kísért előadásá-
ban hangzik el. 

A Csináljuk a fesztivált! első adásában őrületes nyi-
tánnyal jönnek a műsor visszatérő fellépői. Agárdi 
Szilvi, Fehérvári Gábor Alfréd „Freddie”, Galambos 
Dorina és Kohánszky Roy produkciójával „indul a 
banzáj” a hetente más zenei korszakot felelevenítő, 
60 slágert felvonultató show-ban. A magyar zene 
ikonja, Korda György, felesége és előadótársa, Balázs 
Klári, az előző évad összes dalát végigéneklő Janza 
Kata és a Csináljuk a fesztivált! családjához újonnan 
csatlakozott Bereczki Zoltán már készen áll a legna-
gyobb magyar slágerek rangsorolására.  

A december 7-i adásban az 1910-es évekből érke-
zik az Asszonykám, adj egy kis kimenőt, Sári Évi és 
Kálloy-Molnár Péter rekeszizmokat megmozgató elő-
adásában. Vida Péter A lyányok, a lyányok című slá-
gert hozza a Csárdáskirálynőből. Az operett 
műfajából elhangzik még a Szép város Kolozsvár, 
méghozzá az 1924-es Marica grófnőből Kovács Har-

mat és Kökény Dani értelmezésében. Szandi és Ka-
marás Iván első duettjeként hallható a Hol van az a 
nyár. A Régi nyár című operettből egy másik darab is 
felcsendül, ugyanis Kardos-Horváth János majális-
hangulatot teremt a Legyen a Horváth-kertben, Budán 
című dallal. Karády Katalin keserédes slágere, a Min-
dig az a perc Muri Enikőtől hangzik el. Kovácsovics 
Fruzsina és Molnár Tibor „Trap Kapitány” egy másik, 
ám derűsebb filmzenével, a Bőg a tehénnel száll ver-
senybe. Juhos Zsófi és Patocska Olivér a Szívemben 
bomba van című slágert elevenítik fel, míg Faragó 
András „Topi” a Szeressük egymást, gyerekek című 
Seress-szerzeménnyel nosztalgiázik a Csináljuk a 
fesztivált! színpadán. Az 1950-es évek végére a Levél 
apukához repíti vissza a nézőket Kökény Attila elő-
adásában. 

A válogató adásokból ismét a zsűri és a stúdiókö-
zönség juttatja tovább a slágereket, ez alkalommal 7-
7 dalt. A két ünnepi gálaadásból viszont kizárólag a 
stúdióban ülő nézőknek lesz lehetősége az elődön-
tőkbe küldeni egy-egy produkciót. A slágerbusz vo-
lánja mögött a Duna show-műsorainak házigazdái, 
Rókusfalvy Lili és Fodor Imre várják a nézőket. Csi-
náljuk a fesztivált! – első válogatója az 1910-es 1950-
es évek zenéjével, szombaton 20.35-től lesz a Dunán. 
(MTVA-sajtóiroda)  

Indul a Csináljuk a fesztivált! 

Agatha Christie-típusú krimi érkezik a hét 
végén az erdélyi mozikba. A Ma este gyilkolunk 
főbb szerepeit a magyar színészszakma 
„nagy öregjei”, igazi legendák alakítják. 

Gyilkosság történt a Pirandello Színészotthonban. 
A jól ápolt parkkal körülvett tornyos villában békésen 
éldegél néhány visszavonult színészóriás. Az idill tö-
kéletes… volna, ha nem zavarná meg két kellemet-
lenség. Az egyik az új lakó, Tolnai Tivadar, az egykori 
sztár, aki még egyáltalán nem akar nyugdíjba menni, 
és elsöprő stílusban hozza színésztársai tudomására a 
velük kapcsolatos – alig hízelgő – véleményét. A 
másik egy váratlan haláleset, ami Tolnai művész 

úrnak roppant gyanús, ezért a saját szakállára nyo-
mozni kezd. Veszélyes munkája során csak egy fiatal 
ápolónő segítségére számíthat. A bűnös ott van a szí-
nészotthon lakói között… de a színészek profin ha-
zudnak, ezért a tettest csak egy igazi mesterdetektív 
kaphatja el. Tolnai azonban bármilyen kockázatot vál-
lal, hogy végül a nappaliba hívhassa egykori színész-
társait, és ott előadhassa a nagy leleplezést… Erről 
szól a Ma este gyilkolunk című vígjáték, amellyel A 
játszma című nagy sikerű thriller rendezője, Fazakas 
Péter tér vissza a mozikba. A Ma este gyilkolunk című 
filmet december 6-ától a marosvásárhelyi Cineplexx 
moziban vetítik. (filmtett.ro)  

Magyar vígjátékot hoz a Mikulás az erdélyi mozikba 
Ma este gyilkolunk 

Hetvenöt éves korában vasárnap elhunyt 
Niels Arestrup francia színész, Szabó István 
1991-ben forgatott Találkozás Vénusszal című 
filmjének főszereplője. A filmes alakításaiért 
többszörös César-, és színházi munkásságért 
Moliere-díjas színészt párizsi otthonában 
érte a halál. „Rendkívüli fájdalommal kell be-
jelentenem férjem, a hatalmas színész, Niels 
Arestrup halálát a betegséggel folytatott 
bátor küzdelem végén. Családja szeretetétől 
körülvéve hunyt el” – írta felesége, Isabelle 
Le Nouvel. 

„Jacques Audiard, Bertrand Tavernier, Julian 
Schnabel vagy Albert Dupontel kamerája előtt elkáp-
ráztatott minket színészi játékának ereje és megbabo-
názó jelenléte. Ő marad az egyik legnagyobb 
színészünk” – írta Rachida Dati francia kulturális mi-
niszter az X közösségi oldalon. 

Az évtizedeken át csak a szakmai közönség által is-
mert Niels Arestrup első két César-díját a legjobb férfi 
mellékszereplő kategóriában nyerte el Jacques Audi-

ard francia rendező kamerája előtt nyújtott alakítása-
iért a Halálos szívdobbanás (2005) és A próféta 
(2009) című filmekben. A színész dán apjának kö-
szönheti nevét, aki megpróbált kivándorolni az Egye-
sült Államokba, de Franciaországban megállt, hogy 
megnősüljön. Apja csak franciául beszélt vele, nagyon 
szerény körülmények között, egy párizsi elővárosban 
élt a család. 

„Az ötvenes években egy bagnolet-i munkás fia-
ként egyáltalán nem gondoltam a szórakozásra, a 
színházra és a mozira” – mondta a Le Monde című 
napilapnak 2021-ben. 

Fél évszázadon át mégis jelentős színházi színész-
ként dolgozott, 1989 és 1993 között ő maga igazgatta 
a párizsi Théâtre de la Renaissance-t. Ekkoriban for-
gatta a Találkozás Vénusszal című filmet Szabó István 
rendezésében, amelyben egy magyar karmestert alakít 
Glenn Close oldalán. A legjobb mellékszereplőnek 
járó harmadik és egyben utolsó César-díjat 2014-ben 
kapta A francia miniszter című filmben nyújtott ala-
kításáért. A filmet Bertrand Tavernier rendezte. (MTI)  

Elhunyt Nils Arestrup francia színész 
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